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■  Sudca Mar t in VLADIK: Pr ičasto využívaný inšti tút  kajúcnikov je ve ľmi nebezpečný
■  Z verejných miest nenávratne miznú unikátne sochy, reliéfy, mozaiky z minulých rokov 
■  Spisovate ľ  Ivan OLBR ACHT svojho l i terárneho lúpežníka Nikolu Šuhaja obhajoval

Inštitúcia nie je torta na krájanie podľa chuti

R - 2021020

● Múzeum SNP v Banskej Byst-
rici  chce terajšia vládna garnitúra 
rozdeliť. Máte už bližšie informácie?

Je to veľmi smutné, ale do 
dnešného dňa sme nedostali ofi ciálne 
od svojho zriaďovateľa ministerstva 
kultúry žiadnu ofi ciálnu informáciu 
o tom, že má dôjsť k takémuto pro-
cesu. Novelizácia zákona je však už 
po medzirezortnom pripomienkovom 
konaní. Ak má však k takému kroku 
dôjsť, naše múzeum bude musieť urobiť 
celý rad opatrení, aby bola zabezpe-
čená jeho činnosť, ako aj činnosť tých 
častí, ktoré chce ministerstvo pone-
chať vo svojej gescii. Popravde, nikto 
v našom múzeu nechápe, prečo minis-
terstvo s nami absolútne nekomunikuje.

● Aký bude podľa vás osud 
múzea po rozdelení? 

Otázka, čo bude ďalej 
s múzeom, nie je otázkou na mňa. Tí, 
ktorí zmenu navrhujú, to podľa mňa 
tiež nevedia. Ja som jasne povedal, 
že sa nebudem podieľať na rozbí-
janí celonárodnej a medzinárodne 
akceptovanej organizácie, ktorá 
nemá hodnotu len ako múzeum, ale 
aj ako vyjadrenie štátnej doktríny 
Slovenskej republiky – prihláse-
nie sa k odkazu protifašistického 
odboja. Krajným akceptovateľným 
riešením je pre múzeum zachovanie 
plnej právnej subjektivity a celistvosti 
múzea v jeho dnešnej podobe. Inak 
odchádzam.

● Čo hovoríte na netradičný prie-
beh tohtoročných osláv výročia SNP?

Pre mňa je smerodajný postoj 
priamych účastníkov odboja. Pande-
mická situácia organizovanie skom-
plikovala, ale v rámci programu vystú-
pil účastník odboja Vladimír Strmeň 
a jeho vystúpenie bolo vyvrcholením 
programu. Už len z tohto dôvodu hodno-
tím oslavy pozitívne. Dúfam zároveň, že 
budúci rok sa podobná situácia nebude 
opakovať. Oslavy 29. augusta si zaslú-
žia formát, ktorý sme nastavili v pred-
chádzajúcich rokoch. Zároveň sa vyhra-
dzujeme proti vulgárnym protestom,, 
ktoré na toto podujatie nepatria. 

Zhováral sa: Ivan KRAJČOVIČ    
Foto: archív S. M.

Očkovanie odhaľuje  našu 
slovenskú mentalitu až na kosť. 
V nasledujúcich týždňoch sa toho 
dosť vyjasní. Netrúfam si odhad-
núť, aký dosah to bude mať na 
politiku. Zisťujem, že v individu-
álnych prípadoch sa ľudia rozho-
dujú podľa špecif ických osobných 
zážitkov. Niektorí si zaumienili dať 
sa zaočkovať, keď vidia, ako sa 
ich rodina trápila s koronavírusom. 
Iní vakcináciu odmietajú. V slo-
venskej spoločnosti je to 50 na 50. 

A už vôbec by sa týmto spôso-
bom nemali rozhodovať politici. 
Veľa primárov z oblasti chirurgie 
mi rozprávalo, za akých ťažkých 
podmienok museli covidových 
pacientov operovať. Veľmi  ľúto 
mi je každého zbytočného úmr-
tia počas súčasnej pandémie, 
a možno aj  v tretej vlne pre 
odmietnutie  vakcinácie. Takisto 
i vyčerpania zdravotníkov a obme-
dzenia dostupnosti zdravotnej 
starostlivosti pre nás všetkých. Je 
prekvapujúce, že sa ľudia nechcú 
dať zaočkovať. Zdá sa, že je to 
celosvetový trend. Nijaká kolek-
tívna imunita sa asi nedosiahne. 
Informácie sú rôznorodé, dobrá 
edukácia by možno pomohla, 
najmä vtedy, keď sa z očkovania 
stáva politikum.

Na druhej strane súhlasím 
s názorom,  že nútenie celej 
spoločnosti k nejakému medicín-
skemu úkonu je sporné a povinná 
vynucovaná aplikácia lieč iva 
takisto, aj keby išlo o acylpy-
rín č i vitamín C. Na dosiahnutie 
terapeutického efektu v oblasti 
vakcinácie by sa možno mali pri-
praviť relácie bez  „starých“ a opo-
zeraných  aktérov, skôr  zo strednej 
generácie,  so  silným myšlienko-
vým  zázemím  a s nábojom  akti-
vity, bez   machiavelizmu, ego-
izmu  a nepriateľstva. Privítal by 
som  častejšie programy o tom, 
ako posilniť prirodzenú imunitu 
pomocou doplnkov výživy a zdra-
vého životného štýlu. Najmä  tipy, 
ako upraviť svoju telesnú hmot-
nosť, keďže vieme, že obezita 
je rizikovým faktorom  nielen pri 
covide,  ale aj pri iných chorobách.

 Prosím vás, nehrajme sa už   na 
očkovaných a neočkovaných, sme
v tom spolu. Napokon,  v  hre  je 
naše zdravie a zdravý život našich 
detí a blízkych. Dôležité je prísť 
s návrhmi, ako by sa táto pandémia 
dala vyriešiť bez očkovania.  Lebo 
byť proti niečomu je to najľahšie, 
ale prísť  a povedať nejakú sku-
točnú alternatívu, ako sa veci 
majú zariadiť  a vykonať,  je 
náročnejšie.

Dušan PIRŠEL

V  SNN  20 / 2021
S I   P R E Č Í T A T E

3 OTÁZKY PRE: St a n is l av a  M I Č EVA ,  r i a d iteľ a  Múz e a  S N P  v  B a ns ke j  By s tr i ci

H R D I N OVI A  E ŠT E  Ž I J Ú
SLOVO O SLOVENSKU

Good bye, Afganistan!

Literárna príloha OROL TATRANSKÝ 

str. 5

str. 7 – 10

Vypískané oslavy SNP str. 3

Foto: Štefan KAČENA
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Bezprecedentná strata vlastnej tváre, vlastnej dôveryhodnosti, ale aj ignorancia historickej pamäti – tak by sa dala nazvať kritika generálneho proku-
rátora Maroša Žilinku, ktorú na neho zniesli rýchlo zábudliví samozvaní zástancovia práva, ktoré treba aplikovať výhradne podľa ich predstáv. Paragraf 
363, ktorý využila generálna prokuratúra na zastavenie stíhania bývalého šéfa SIS Vladimíra Pčolinského, finančníka Jaroslava Haščáka či podnikateľa 
Zoroslava Kollára, je v slovenských zákonoch už roky. 

Ivan BROŽÍK – I lustrácie: Ľubomír KOTRHA

Vojna špeciálneho a  generálneho prokurátora
N i e t  l e p š i e h o  d ô k a z u  o h ý b a n i a  z á ko n o v  a ko  a p l i k á c i a  p a r a g r a f u  3 6 3

Raz sa hodí, inokedy nie. Ide o 
to, že tu právo a spravodlivosť nič 
neznamenajú, tu ide o osoby a sub-
jekty. Konkrétne, politické a spoli-
tizované. Mimochodom, generálny 
prokurátor zrušil osemdesiatpäť 
právoplatných uznesení, čo pred-
stavuje akceptáciu šestnástich per-
cent z celkového počtu podaných 
návrhov. O nich sa nepíše, nikoho 
neiritujú, nikto za ne politicky nebo-
juje, lebo nejde o Pčolinského č i 
Haščáka a nejde tak o naplnenie 
v podstate vyhrážok konkrétnych 
politikov, že tí a tí pôjdu do basy.

■ PROBLEMATICKÝ PARAGRAF?
Paragraf 363 bol využitý aj 

v prípade zadržaných aktivistov 
Greenpeace, ale aj pri publicistovi 

Michalovi Havranovi, ktorého obvinili 
za č lánok o kňazovi Kuffovi. Známy 
je aj prípad Gábora Grendela v prí-
pade financovania strany NOVA, kto-
rému zrušil obvinenie generálny pro-
kurátor. Grendel sám o tom v apríli 
2015 na blogu sme.sk v podstate 
pochvalne napísal: „Od 7. apríla 2015 
nie som trestne stíhaný. A ani som 
nikdy nemal byť. Po dnešku to mám, 
ako hovorí klasik, biele na č iernom. 
K tomuto záveru dospel generálny 
prokurátor, ktorého rozhodnutie 
som si práve dočítal. Okrem iného 
v ňom konštatuje, že vyšetrovateľ 
OR PZ Bratislava I. npor. Vladimír 
Ondrejíčka a dozorujúci prokurátor 
OP Bratislava I. JUDr. Bystrík Palo-
vič porušili zákon v môj neprospech. 
Že mi vzniesli obvinenie nezákonne. 

V podstate stanovuje, že „gene-
rálny prokurátor zruší právoplatné 
rozhodnutie prokurátora alebo poli-
cajta, ak takým rozhodnutím alebo 
v konaní, ktoré mu predchádzalo, bol 
porušený zákon. Porušením zákona 
sa rozumie podstatné pochybenie, 
ktoré mohlo ovplyvniť rozhodnutie vo 
veci. Generálny prokurátor v konaní  
rozhodne uznesením, proti ktorému 
nie je prípustný opravný prostriedok“.

■ POLITICKÝ PARADOX
Mocenskú vlnu kr it iky v inten-

zite cunami vyvolalo rozhodnu-
tie generálnej prokuratúry, ktorá 
zrušila obvinenie bývalému šéfovi 
Slovenskej informačnej služby 
Vladimírovi Pčolinskému. Takisto 
Jaroslavovi Haščákovi. Generálny 
prokurátor rozhodnutie podložil 

procesnými chybami. Teda postu-
poval podľa Trestného poriadku 
tak, ako jeho funkcii pr ikazuje 
zákon v iných paragrafoch. Dis-
kutovaný paragraf je tu od roka 
2006 a bol pr ijatý v čase, keď bol 
ministrom spravodlivosti Daniel 
Lipšic. Ten je dnes špeciálnym 
prokurátorom. A zdá sa, že hoci 
v pozícii funkčne podriadeného 
vedie politickú vojnu proti gene-
rálnemu prokurátorovi. Toho si 
drvivou väčšinou zvolila vládna 
koalícia, ktorej súčasťou je aj Lip-
šicov politický subjekt. Podľa Lip-
šica generálny prokurátor nemôže 
zrušiť právoplatné rozhodnutie 
v prípravnom konaní, keď nie je 
nikto obvinený. Lámanie práva cez 
politické koleno v pr iamom prenose.

Že ma obvinili bez jediného dôkazu. 
A preto generálny prokurátor JUDr. 
Jaromír Čižnár zrušil rozhodnutie 
vyšetrovateľa o vznesení obvinenia 
a zrušil uznesenie dozorujúceho 
prokurátora o zamietnutí mojej sťaž-
nosti voč i vzneseniu obvinenia.“

■ OTLAK NA PÄTE
Hoci bol generálny prokurá-

tor Maroš Žilinka zvolený naozaj 
s transparentným mandátom, pre-
stal byť obľúbený už skôr, a nie až 
v momente, keď zastavil trestné 
stíhanie spolumajiteľa Penty Jaro-
slava Haščáka v kauze Gorila. Podal 
totiž na Ústavný súd  SR návrh na 
začatie konania o súlade uznesenia 
vlády, ktorým predĺžila núdzový stav, 
s ústavou. A Matovič neodpúšťa. 
Matovič nedovolí odpor. Žilinka si 
to však dovolil. A nielen to. Napadol aj 
Mikasove vyhlášky. Lenže – Ústavný 
súd SR, vlani dovolenými „novými 
našimi“, podržal Matoviča a jeho vládu.

■ SÚBOJ TITANOV
Proti sebe teraz verejne aj 

mediálne stojí špeciálny prokurátor 
a generálny prokurátor SR. Padajú 
vyjadrenia o „zneužití právomoci 
verejného č initeľa“, z druhej strany 
zas disciplinárne opatrenia. Žil inka 
stojí, neskláňa sa, nepoklonkuje, 
neslúži moci, ale štátu a jeho 
občanom. Z pohľadu predstavite-
ľov koalície je to hrdelný zloč in na 
ich „právach“. A z pohľadu mediál-
nych  propagandistických posko-
kov taktiež. Bez ohľadu na fakt, 
že niektorí z nich sú v najmarkant-
nejšom konf likte záujmov, keď sa 
vyjadrujú o kauze Gorila a v spi-
soch o nej sú jej súčasťou.

Je naivné predpokladať, že 
špeciálny prokurátor, ktorého ním 
založená politická strana vstúpila do 
parlamentu na Matovičových kríd-
lach, bude myslieť a konať inak ako 
jeho politický záchranca. Ale možné 
je dnes už asi všetko...

V Š IML I  SME  S I

 Kedysi v sedemdesiatych rokoch minulého storoč ia sa vo viacerých 
slovenských mestách objavili typizované prízemné pohostinské zariade-
nia nazývané „kozačok“. Mali zvyčajne dve oddelenia – jedno na rýchle 
občerstvenie alebo na cukrárensko-kaviarenskú obsluhu a druhé na 
reštauračné stravovanie. Ak ste ich vzhľadom na svoj vek nezažili, jeden 
taký ešte nájdete v Humennom pri „malej“ železničnej stanici... 

Kozačok dlho  stával aj 
oproti hotelu Krym na Šafá-
rikovom námestí v Brati-
slave a zažil som v ňom za 
štrnásť rokov ako redaktor 
Smeny, ktorá mala redakciu 
neďaleko na rohu Dostojev-
ského radu, nemálo stretnutí 
i posedení. Po „nežnej“ 
nepadol len bývalý režim, 
ale aj  kozačok na Šafku 
a na demoláciou a demo-
kraciou uvoľnený priestor 
si dlho nárokovali foto-
grafi, ktorí tam chceli svoju 
galériu (veď „melušovci“ 

tu aj provizórne vystavovali Bielikov „šesťdesiaty ôsmy“). S priesto-
rom medzi Kühmayerovou Kačacou fontánou a Bar tfayovou Poéziou 
č i Marínou sa dlho nič nedialo, kým pred pár rokmi odtia ľ nevyhnali 
azda najfrekventovanejšiu zástavku MHD a v prvej budove na zač iatku 
Štúrovej ulice zriadili OO PZ. Za ním pri parkovisku policajných áut 
zhlobili neveľký pamätníček americkým letcom (asi zato, že presne 
tam v júni 1944 triafali bombami...)  Okrášľovač i Bratislavy najnovšie 
odstrihli kus zo Šafárikovho pľacu a na  novoobsadenom  území vztýč i l i 
vlajku s maďarským ekvivalentom mena niekdajšieho tvorcu koncep-
cie dopravy v Uhorsku, „železného ministra“ Gabriela Baroša (1848 – 
1892), rodáka z Pružiny vo vtedajšej Trenč ianskej župe. Prechádzam 
tadiaľ takmer denne do Matice slovenskej. Tak mi nedalo... Jónapot, 
BAROSS GÁBOR! 

Text a foto: Emil SEMANCO

Slovenčinovi po bokovi, kedves uram
venskej demokratickej štátnosti a svoj 
postoj vyjadrujeme v tejto deklará-

cii...“ Líder mimoparlamentného Hnu-
tia Republika Milan Uhrík na druhom 

Právny štát sa ocitol v ohrození
O b č i a n s ke  p r o t e s t y  p r o t i  p r a kt i k á m  s ú č a s n e j  m o c i

Predseda Smeru-SD Robert Fico 
v metropole východného Slovenska 
poznamenal, že Slovenská republika 
má modernú ústavu, ale  vládna moc 
a hlava štátu ju zneužívajú a porušujú 
v rozsahu nemajúcom v dejinách samo-
statnej štátnosti obdobu. „Môžeme 
hovoriť o ústavnej garancii rovnosti, 
keď vláda hrubo rozdeľuje ľudí na dve 
kategórie –  zaočkovaných a  nezaoč-
kovaných? Vláda sa na prehlbovanie 
tejto diskriminácie neštíti zneužiť ani 
návštevu Svätého Otca. Kde je ľudská 
sloboda a dobrovoľnosť v rozhodo-
vaní?“ Protestné zhromaždenie prijalo 
aj text Košického memoranda. 

■TISÍCE NESPOKOJNÝCH
Predseda konkurenčného Hla-

su-SD a bývalý premiér Peter Pelle-
grini počas tlačovej konferencie na 
nádvorí starej Slovenskej národnej 
rady (Župné námestie) prečítal zne-
nie Deklarácie 1. septembra. „My 
volení zástupcovia občanov Sloven-
skej republiky ctiac si ústavu, zákony 
i ústavnú tradíciu, presadzujúc zásady 
demokratického a právneho štátu 
a plne rešpektujúc pravidlá parla-
mentnej demokracie hlásime sa na 
Deň ústavy k základným pilierom slo-

Počas dvadsiateho deviateho výročia prijatia základného zákona novovznikajúcej samostatnej a demokratickej 
Slovenskej republiky – Ústavy SR, sa predstavitelia relevantných opozičných strán rozhodli vyjadriť svoju nespo-
kojnosť so súčasnou vládnou garnitúrou. Podľa ich názoru predstavitelia koalície vedome porušujú jej ustano-
venia, čím podkopávajú základy právneho štátu. Tisícky nahnevaných a sklamaných občanov sa zišlo na rôznych 
miestach Bratislavy a Košíc.

ČO IN Í  NEP ÍŠU

košickom protestnom zhromaždení 
poznamenal, že na proteste zjedno-
tenej opozície v Košiciach sa zúčast-
nilo približne desaťtisíc ľudí. „Aj na 
východe sú rozumní a uvedomelí ľudia, 
ktorí si zaslúžia pozornosť politikov 
a ktorí majú už dosť deštrukcie štátu, 
nezmyselných príkazov a likvidačných 
zákazov. Všetci volajú po demokratic-
kom referende a po predčasných voľ-
bách. Slovensko je naša vlasť. Všetci 
tu máme rodiny, priateľov, domovy. Tu 
sú naše spomienky a tu chceme žiť 
šťastne a slobodne aj naďalej. To je 
vízia, za ktorú bojujeme.“ 

■ ÚSPECH PROTESTOV
Predseda Život – Národná strana 

a poslanec Národnej rady SR Tomáš 
Taraba doplnil, že úspech tohto 
protestu bol práve v tom, že orga-
nizátorom nebola nijaká politická 
strana. „Som povďačný východnia-
rom, že ukázali svoju zanietenosť 
a potvrdili, že ľudí vo všetkých 
kútoch Slovenska trápia rovnaké 
problémy a starosti, ktoré vo všet-
kých sférach života táto vláda na 
ľudí priam uvalila.“ 

Matej MINDÁR – Foto: internet 

Najnovší inovat ívny „poč in“ Brat islav-
ského okrášľovacieho spolku. . .

Prot iv ládne protest y naberajú na in -
tenzi te –  ž iaľ,  a j  pol icajné zákrok y. . .

A K T U Á L N E
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vzduchu najcennejšia historická 
pamiatka Kyjeva Uspenský chrám 
v slávnej Pečorskej lavre, kde bol 
pochovaný zakladateľ Kyjevskej 
Rusi knieža Jurij Dolgorukij. Pečor-
ská lavra je Vatikán pravoslávia 
a symbolom prijatia kresťanstva 

na Rusi, ku ktorému došlo  v roku 
988, čiže sto rokov po Svätoplu-
kovi. Chrám vyletel do vzduchu 
3. novembra 1941, pár minút po 
tom, ako ho opustil prezident Slo-
venskej republiky doktor Jozef 
Tiso. Nemci označili tento útok ako 
atentát a pripísali ho sovietskym 
vlastencom. 

„Ako vyšlo najavo, fašistické 
bandy podmínovali Uspenský 
chrám a iné budovy a čakali na 
vhodnú chvíľu, keď ich vyhodia do 
vzduchu,“ skonštatovala po vojne 
osobitná komisia, ktorá vyšetro-

vala zločiny fašistických okupan-
tov. Túto správu odcitoval Kuzne-
cov, aby vzápätí dokázal, že všetko 
bolo inak. Zverejnil dokumenty, 
že zničenie historického stredu 
mesta, ako aj chrámu naplánovalo 
NKVD ešte pred opustením Soviet-

skou armádou a akciu pripravilo 
ešte pred príchodom wehrmachtu. 
Kuznecov zverejnil aj meno dôstoj-
níka, ktorého za zničený Chrešča-
tyk vyznamenali.

Pred časom som písal
o knižke Červený očistec Slo-
váka Jána Košúta, ktorého väznili 
v stalinských gulagoch Jerinlag 
a Ozerlag na Sibíri. Zaujala ma 
jeho spomienka na stretnutie so 
spoluväzňom – bývalým dôstoj-
níkom sovietskej armády J. M. 
Borbittom.  Keď zistil, že Košút 
je Slovák, porozprával mu, že keď 

Nemci obsadili Kyjev, ubytová-
val a hostil nemeckých dôstojní-
kov. Súčasne pracoval pre NKVD, 
ktorá mu prikázala, aby výbušninu 
v chráme odpálil, keď tam bude 
slúžiť omšu slovenský prezident. 
Borbittu prekvapilo, že Tiso prišiel 

bez ochranky. Kým sa prezident 
modlil, Borbitta popíjal s chlapis-
kom z jeho sprievodu, ktorý „mal 
bujné vlasy a bakombrady skoro 
ako Žid“. Ján Košút usúdil, že 
to bol Tido J. Gašpar. Keď začal 
spievať „Volga, Volga“, atentátnik 
sa rozplakal a chrám vyhodil do 
vzduchu až po Tisovom odchode. 
Po vojne sa tým pochválil v krčme. 
Vzápätí ho zaistilo NKVD a oci-
tol sa spolu s Košútom v gulagu. 
Kuznecov vo svojom románe 
potvrdil informáciu Jána Košúta. 
Na pamiatku zavraždených 

v Babom Jare po vojne neposta-
vili pamätník. Dali roklinu zaplaviť 
kalmi z tehelne. Pri návale jarných 
vôd sa hrádza pretrhla a kaly zaliali 
časť mesta pričom zahynuli tisíce 
ľudí. Napokon sa papaláši roklinu 
rozhodli zastavať modernými 
budovami. Keď básnik Jevgenij 
Jevtušenko videl, ako nákladiaky 
zasýpajú miesto, kde ležali tisícky 
obetí,  napísal báseň Babij Jar. Po 
nej nasledoval Kuznecovov rovno-
menný román. Kým sa spisovate-
ľovi až v emigrácii podarilo vydať 
otrasné svedectvo, zviedol doma 
úporný zápas o pravdu s komunis-
tickou cenzúrou.

A ako sa premaľováva pravda 
dnes? Nie sú aktuálne slová, ktoré 
Dušan Kerný odcitoval z knihy 
odvážneho spisovateľa? „Spadla 
opona zakrývajúca mi svet, videl 
som, že na svete niet rozumu ani 
dobra, niet zdravého zmyslu len 
násilie. Krv. Hlad. Smrť. Nevedno, 
prečo žijem, niet najmenšej nádeje 
alebo čo len záblesky nádeje 
na spravodlivosť. Niet nikoho 
a ničoho, odkiaľ ju možno očaká-
vať. Okolo sa rozprestiera jeden 
veľký Babij Jar.“ 

Nič vám to nepripomína?

Už 29. augusta 1945 sa konali 
prvé spomienkové oslavy na Sloven-
ské národné povstanie. Celonárodné 
boli v Banskej Bystrici. Napriek rozbi-
tým cestám a nefunkčnej železničnej 
sieti prišlo bez pozvánky podľa Hlasu 
ľudu päťdesiattisíc ľudí, ktorí stáli na 
jednom priestranstve s politikmi, s kto-
rými sa družne zhovárali. Realitou 
tohtoročných osláv bola účasť politi-
kov bez verejnosti, ostreľovači na stre-
chách a odmietnutie financovať spo-
mienku na hrdinské činy minulosti...

Za COVID-19 sa dá skryť všetko. 
Práve pandemickými opatreniami 
argumentovala vládna koalícia, keď 
uzatvorila areál a obmedzila počet 
účastníkov len na pozvánky. Bol za 
tým aj strach z vlastných občanov 
a pomsta riaditeľovi Múzea SNP 
v Banskej Bystrici Stanislavovi Miče-
vovi za jeho verejný nesúhlas s rozpar-
celovaním múzea na dve časti?

Múzeum SNP vždy usporadúvalo 
ústredné oslavy výročia SNP, posledné 
roky však nikdy nedostalo plnú sumu 
a muselo na spomienkové slávnosti 
doplácať z vlastného rozpočtu. Minulý 
rok dostalo z rozpočtu ministerstva 
kultúry devätnásťtisíc eur. Tohto roku 

sa tam nenašli nijaké financie. Takto to 
nebolo ani po roku 1948, keď sa SNP 
dostalo do nemilosti a predstavitelia 
odboja končili vo väznení, ako sa to 
stalo napríklad veliteľovi Viliamovi Žin-
gorovi, ktorého popravili v roku 1950.

Žeby peniaze neboli a minister-
stvo šetrí? Omyl, peniaze sa veľko-
ryso rozdávajú. Ak si otvoríme Cen-
trálny register zmlúv, zistíme, že v júli 
a auguste dostala spoločnosť Pohoda 
festival dve dotácie od Ministerstva 
kultúry, presnejšie od Fondu na pod-

poru umenia v sume dvadsaťtisíc 
a osemdesiattisíc eur. To sú však iba 
odrobinky. Túto kultúrnu akciu pod-
porilo Ministerstvo hospodárstva SR 
sumou 367 616,54 eura. Na oslavy 
SNP sa peniaze nenašli.

Slovenský zväz protifašistických 
bojovníkov, ktorý mal vyhradených 
sedemsto miest na tohtoročných 
oslavách pre svojich členov a ktoré 
ani nenaplnil, dostal na svoju činnosť 
podľa údajov zväzu v roku 2019  sumu 
401-tisíc eur a v minulom roku 415-
tisíc eur. Pre tento rok uzatvoril zmluvu 
o poskytnutí príspevku zo štátneho 
rozpočtu s Ministerstvom vnútra SR na 
250-tisíc eur.

Priamy prenos vo verejnoprávnej 
televízii zanechal rozpačitý dojem. 
Politici sa tvárili, že nepočujú pískanie 
nespokojných ľudí, ktorým nedovolili 
prísť na hlavné oslavy, rovnako ako 
úsilie polície prehlušiť ich sirénami. 

Rekviem za stranou Za ľudí

Zamyslenie nad knižkou Dušana Kerného

Peter VALO

Vypískané oslavy SNP

AKO BOLO,  ČO BOLO

Najtrápnejšia chvíľa nastala, keď jeden 
z posledných žijúcich účastníkov SNP 
deväťdesiattriročný ročný Vladimír Str-
meň v priamom prenose vyzval vládu, 
aby Múzeum SNP zachovala!

Múzeum SNP v Banskej Bystrici 
je jeden z najvýznamnejších pamät-
níkov na Slovensku. Stavba je pre-
delená v strednej časti ako symbol 
tragiky slovenského národa počas 
druhej svetovej vojny, ktorým chcel 
tvorca pamätníka architekt Dušan 
Kuzma poukázať na jeho rozpoltenosť 
a vojnu dvoch odlišných hodnotových 
strán. Asi netušil, že táto symbolika 
nájde opodstatnenie aj v roku 2021. 
Začiatkom mája podpísala ministerka 
kultúry Natália Milanová s ministrom 
obrany Jaroslavom Naďom memoran-
dum o spolupráci, ktorého obsahom 
je spoločný postup pri zmene zriaďo-
vateľa Múzea SNP v Banskej Bystrici. 
Múzeum SNP s kultúrnou pamiatkou 
Pamätník v Nemeckej a Národnou kul-
túrnou pamiatkou Kalište bude spadať 
pod ministerstvo obrany, ministerstvo 
kultúry si ponechá Digitalizačné cen-
trum a expozíciu v Osvienčime...

Priebeh tohtoročných spomien-
kových slávností na 77. výročie SNP 
v Banskej Bystrici bol ukážkou, ako sa 
podobné podujatia nemajú robiť, a tak 
sa aj zapíše do histórie.

Keď som pred asi piatimi rokmi 
písal komentár o zániku strany Sieť,  
použil som citát zo seriálu  Hry 
o tróny: „Nemožno zabiť toho, kto je 
mŕ tvy.“  Zdá sa, že história sa opa-
kuje. Obe strany, teda aj Sieť, aj ZA 
ĽUDÍ, zakladali relatívne úspešní 
prezidentskí kandidáti. Kým Radoslav 
Procházka sa prezidentom nestal tes-
ným rozdielom, Andrej Kiska sa ním  
stal. No a ešte  podobnejšie boli aj 
ich zisky v parlamentných voľbách. 
Kým strana Sieť mala 5,66 percenta, 
strana  ZA ĽUDÍ  5,77 percenta. Obe 
strany stroskotali na nerealistických 
očakávaniach svojich „otcov zakla-
dateľov“. Kým Andrej Kiska sa už 
videl v kresle premiéra, prinajhoršom 
v kresle predsedu parlamentu, tak 
premiérske ambície mal aj Radoslav 
Procházka. Ako vieme, pýcha pred-
chádza pád, a presne to sa stalo aj 
obom našim aktérom. Dnes vidíme, 
že obe politické strany idú po tej istej 

trajektórii. Len niektoré parametre 
sú mierne odlišné. Kým  Radosla-
vovi Procházkovi trvala likvidácia 
strany rádovo niekoľko mesiacov, 
duu Andrej Kiska – Veronika Remi-
šová približne jeden a pol roka.  Prí-
činy rozpadu ZA ĽUDÍ sú jasné. Je to 
strana, ktorá vôbec nemala vzniknúť. 
Bývalý prezident Andrej Kiska bol 
do takéhoto „dobrodružstva“ tlačený 
svojím okolím, sám nemal motiváciu 
a množstvo energie, ktorú si takýto 
projekt vyžaduje, nebol schopný 
a ochotný dať. 

No a potom nasledovala ďalšia 
fatálna chyba. Napriek značnému 
odporu členskej základne za svoju 
nástupkyňu presadil asi najnevhod-
nejšiu osobu z celého poslaneckého 
klubu. Veronika Remišová nebola 
medzi zakladateľmi, práve nao-
pak, prišla až úplne nakoniec. Ako 
sa ukázalo, za tie roky, čo pôsobila 
v OĽaNO, dokonale nasiakla geneti-

kou tohto hnutia a mentálne sa oveľa 
viac podobala skôr svojmu objavi-
teľovi Igorovi Matovičovi než tomu, 
čo inak reprezentovala strana ZA 
ĽUDÍ.  Nakoniec Igor Matovič  v deň, 
keď klub ZA ĽUDÍ opustilo šesť jej 
poslancov, bez servítky povedal, že 

Veronika Remišová z OĽaNO len 
nachvíľu zablúdila a iste sa čoskoro  
vráti domov.   

Prapodstata konfliktu v strane ZA 
ĽUDÍ sa začala pri vládnej kríze. 
Veronika Remišová vtedy naplno uká-
zala, aká je jej osobná politická integ-
rita. Jej jedinou prioritou bolo udrža-
nie sa pri moci za akúkoľvek cenu. 
No a keď takmer dovŕšila „kolosálnu“ 
zradu šéfa SaS Richarda Sulíka, bolo 
jasné, že osoba s takou mizernou 
osobnou integritou dlhodobo nemôže 
zastávať post predsedníčky. 

Potom sme už videli len 
postupnú, ale vytrvalú agóniu strany. 
Hrubé mocenské zásahy do štruktúr 
strany, teda zmena pomerov v pred-
sedníctve, jej zabezpečili nezvolanie  
mimoriadneho snemu strany.  Obhá-
jila tak post predsedníčky strany, 
i keď za cenu jej  brutálnej decimá-
cie. No ako sa ukázalo,  ani to jej 
nestačilo. Samozrejme, z dlhodobého 
hľadiska to  bol posledný klinec do 
rakvy tejto strany. 

V stredu 8. septembra nastalo 
to, na čo sa už dlho čakalo. Odcho-
dom  šiestich poslancov z poslanec-
kého klubu ZA ĽUDÍ do poslaneckého 
klubu SaS sa ten posilní na devätnásť 
členov a, naopak, strana  ZA ĽUDÍ,  
v ktorej ostanú štyria poslanci, o svoj 
poslanecký klub príde.   Za normál-
nych okolností by sa mala prepisovať 
koaličná dohoda a nanovo usporiadať 
vzťahy v koalícii. Ale uvedomujúc 
si extrémnu rozhádanosť koalície 
Richard Sulík, ktorý sa  príchodom 
posíl zo ZA ĽUDÍ stal  koaličnou  
dvojkou, súhlasil so status quo. 

Špecifikom tejto koalície je 
však skutočnosť, že tam nie sú len 
racionálni aktéri. Predseda OĽaNO 
Igor Matovič vycítil príležitosť na 
politický revanš, ktorý však sotva 
dokáže presadiť. Jeho prvý politický 
prétorián Jaroslav Naď už niekoľko 

dní pred ním v Denníku N predostrel 
jeho predstavu. Koaličná dohoda sa 
nebude otvárať, Mária Kolíková, kto-
rej nedôveruje, by mala odísť a jej 
post by mal pripadnúť hnutiu OĽaNO. 

Predseda OĽaNO Igor Mato-
vič nechce vidieť, že sa zásadne 
prekreslili mocenské pomery. Richard 
Sulík totiž svoju iniciatívu predtým 
konzultoval s premiérom Eduardom 
Hegerom a ten určite nebude mať 
záujem na kolapse vlády. Situácia  sa 
totiž oproti jarnej kríze zásadne zme-
nila. Koalícia medzitým definitívne 
prišla o trojicu poslancov: Miroslava 
Kollára, Tomáša Valáška a Martina 
Čepčeka. Dnes ich teda má deväť-
desiatdva, ak by vo svojej honbe za 
pomstou voči Richardovi Sulíkovi 
a Márii Kolíkovej  vypudili devätnásť 
poslancov z koalície, tá by prišla 
o jednouchú väčšinu, keďže by dis-
ponovala len sedemdesiatimi troma 
hlasmi. 

A ako vieme, s tým sa vládnuť 
nedá. Najpravdepodobnejší scenár je 
teda: veľa silných rečí, ale v zásade 
udržanie mocenského status quo. No 
a Veronika Remišová sa po úspešnej  
likvidácii strany ZA ĽUDÍ na sklonku 
tohto volebného obdobia vráti 
„domov“ do rodného OĽaNO. Ako 
veľmi veľa sa muselo zmeniť, aby sa 
nezmenilo nič. 

V septembri prejde osemde-
siat rokov od jednej z veľkých 
tragédií druhej svetovej vojny. 
Bol to masaker v rokli Babij Jar 
pri Kyjeve, ktorý vo svojej rov-
nomennej knižke opísal Anatolij 
Kuznecov. Po príchode Nemcov 
bol v Kyjeve pokoj. Okupanti 
sa ubytovali v lepších domoch. 
Vyzeralo to tak, akoby to domá-
cim neprekážalo. Mnohí mali 
v živej pamäti stalinský hlado-
mor, počas ktorého na Ukrajine 
zahynuli milióny ľudí. Zúfal-
stvo plodilo aj ľudožrútstvo. 
Pár dní po prechode frontu sa 
v meste ozvala detonácia. Do 
vzduchu vyletel historický bul-
vár Chreščatyk. Sabotáž rozzú-
rila Nemcov, ktorí na druhý 
deň zohnali na námestie Židov. 
Zväčša to boli ženy, deti a starci, 
lebo muži vo vojenskom veku 
museli narukovať. Odviedli ich 
k rokli Babij Jar, kde dovedna 
vyvraždili sedemdesiattisíc ľudí. 

Takto sa začína jeden z prí-
behov zo skvelej knižky Dušana 
Kerného Medzi riadkami. O pol-
druha mesiaca neskôr vyletela do 

K O M E N T Á R

P O Z N Á M K A

Ivan KRAJČOVIČ

Roman MICHELKO
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Cesta slobody od Dukly na hrad Devín
Miloš Veleslav ZVERINA o treťom ročníku Slovenského Národného Pochodu

Uprostred tohto týždňa vyvrcholil tretí ročník Slovenského Národného Pochodu. O jeho zmysle, význame a priebehu sme hovorili s členom Výboru Matice 
slovenskej Mgr. Milošom Veleslavom ZVERINOM, ktorý ako akademicky vzdelaný slavista, odborník na slovanské jazyky a dejiny našich národov pôsobí 
v slovanskom spolku Slavica a vedie Vydavateľstvo Nitrava. 

● Slovenskému Národnému 
Pochodu ste zabezpečovali tech-
nickú podporu. Aký bol jeho tohto-
ročný itinerár a libreto?

Tento už tretí ročník Sloven-
ského Národného Pochodu sa začal 
15. augusta 2021 predpoludním pri 
pamätníku príslušníkom 1. česko-slo-
venského armádneho zboru na Dukle 
a skončil 15. septembra 2021 o 15. 
hodine na hrade Devín. Uskutočnil sa 
pod názvom Cesta k slobode. Naším 
zámerom bolo, aby sa na jeho jednot-
livých etapách zúčastnilo čo najviac 
ľudí. Aj tento rok sme sa vydali po naj-
dlhšej turistickej trase na Slovensku 
– Ceste hrdinov Slovenského národ-
ného povstania, čo objasňuje poslanie 
celého podujatia. Trasa viedla  po čer-
venej turistickej značke naprieč celým 
Slovenskom a kopírovala  turistickú 

magistrálu Cestu hrdinov SNP a Šte-
fánikovu magistrálu. Prvou zastávkou 
pochodu bolo mesto Svidník. 

● Kto popri spolku Slavica 
usporadúva tento pochod?

Organizátorom pochodu je 
občianska iniciatíva ľudí zo všetkých 
kútov Slovenska, ktorých spájajú tra-
dičné hodnoty slovenského národa. 
Technickú podporu pochodu zabezpe-
čuje slovanský spolok Slavica z Nitry, 
ktorý na pochode rád privíta všetkých 
ľudí dobrej vôle aj v ďalších jeho roč-
níkoch.  Do samotného pochodu sa 
možno zapojiť niektorým z nasledu-
júcich spôsobov: buď to je účasť na 
pochode, ktorá môže byť jednodňová, 
etapová alebo na celej trase, potom je 
to obnova  a úprava pamätníkov Slo-
venského národného povstania, ktorá  
je vždy spojená aj s pietnou spomien-
kou. Inou formou účasti sú literárne 
a dokumentačne spracované príbehy
 o účastníkovi SNP.

● Aké je vyvrcholenie 
podujatia?

 Na záver je vyhodnotenie súťaže 
o najlepšie príbehy, fotografie a videá, 
ako aj fyzického výkonu, teda toho, kto 
prejde najdlhšiu trasu na Ceste hrdi-

Zhováral sa Viliam KOMORA – Foto: archív SNN

nov SNP. Fotografie a videá sa prie-
bežne objavujú na sociálnych sieťach. 
Slovenský Národný Pochod bude trvať 
tridsaťdva dní a vyvrcholí pod hra-
dom Devín 15. septembra 2021 o 15.  
hodine za účasti verejnosti.

● Z praktických dôvodov ste 
celú trasu pochodu rozdelili na 
osem etáp...

Viedli nás k tomu aj organizačné 
dôvody  a požiadavky na zabezpečenie 
celého podujatia. Prvá etapa – RUSÍN-
SKA: Dukla – Svidník – Rozhľadňa 
Žobrák (Pamätník Dukla, Medvedie, 
Vyšná Písaná, Nižná Písaná, Údolie 
smrti, Kapišová, Nižná Jedľová, Svid-
ník, Čierna Hora, Kurimka, Andrejová, 
Hrad Zborov, Bardejovské kúpele, Bar-
dejov, Hervartov, Rozhľadňa Žobrák). 
Druhá  etapa – VÝCHODOSLOVEN-
SKÉHO ROĽNÍCKEHO POVSTANIA: 
Rozhľadňa Žobrák – Kysak (Roz-
hľadňa Žobrák, Bukový vrch, Čergov, 
Hradisko, Terňa, Kanaš, Veľký Šariš, 
Malý Šariš, Cemjata, Janov, Radatice, 
Ľubovec, Kysak, Kavečany, Košice). 
Tretia etapa: Košice – Telgárt. Štvrtá  
etapa: Telgárt – Donovaly. Piata 
etapa: Donovaly – Fačkovské sedlo. 
Šiesta etapa: Fačkovské sedlo – 
Drietoma. Siedma etapa – MILANA 
RASTISLAVA ŠTEFÁNIKA: Drietoma 
– Brezová pod Bradlom. Ôsma etapa 
- DEVÍNSKA: Brezová pod Bradlom 
– Devín.

● Počas pochodu sa zrejme 
uskutočnili aj sprievodné podujatia.

Boli viaceré.  DUKLA – 15. 8. 
2021 o 10. hodine slávnostný začia-
tok; SVIDNÍK – 15. 8. 2021 o 19.30 
hodine hold pri Pamätníku Sovietskej 
armády; ŠPANIA DOLINA – 27. 8. 
2021 o 20. hodine partizánska vatra; 
VEĽKÉ VOZOKANY – 28. 8. 2021 
o 11. hodine Pomník víťazstva nad 
Turkami; BRADLO – 12. 9. 2021 o 16. 
hodine Mohyla M. R. Štefánika; DEVÍN 
– 15. 9. 2021 o 15. hodine hrad Devín. 
Podrobné informácie sme priebežne 
uverejňovali na stránke občianskeho 
združenia www.slavica.sk a sociálnych 
sieťach: www.facebook.com/Sloven-
skyNarodnyPochod a www.facebook.
com/slavica.oz .
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skej televízie, ktorý mal nakrútiť nie-
koľko dokumentárnych filmov o Guinei, 
kde sa práve chystal pod patronátom 
prezidenta kongres Organizácie štátov 
africkej jednoty. A mojou úlohou bolo 
napísať reportáž o tejto západoafrickej 
krajine. Guinea má obrovské nerastné 
bohatstvo. Väčšina svetových zásob 
bauxitu (z ktorého sa vyrába hliník) 
pochádza práve z Guiney. Okrem toho 
bohaté ložiská železa, ale aj zlato 

a diamanty. Napriek tomu je to jeden 
z najchudobnejších afrických štátov, 
bohatstvo je v rukách nadnárodných 
monopolov. V čase mojej návštevy 
bola priemerná dĺžka života tridsať-
sedem rokov, vyše štyridsaťtisíc ľudí 
pripadalo na jedného lekára. Ľudia 
tam zomierali na maláriu, pohlavné 
choroby, kvashiorkor, zhubný vred. 
Aby sme boli v obraze, práve v  Gui-
nei vypukla pred nedávnom epidémia 
eboly, nákaza, pri ktorej je úmrtnosť 
vyše deväťdesiat percent. Sékou 
Touré, ktorý sa v roku 1958 zaslú-
žil o vytvorenie samostatnej Gui-

ney, odmietol de Gaullove návrhy 
na vytvorenie frankoafrického „com-
munauté“ a verejne mu vmietol do 
očí, že dá prednosť slobode v chu-
dobe ako otroctvu v bohatstve, bol 
príkladom vládcu, ktorý sa premenil 
z osloboditeľa na diktátora. I my sme 
ho zažili, ako sa po uliciach preháňal 
na svojom bielom citroene, obklo-
pený húkajúcimi policajnými vozmi. 
Dva týždne pred naším príchodom 

robili vládni vojaci raziu v meste. Na 
nákladné autá vraj nahádzali všet-
kých mrzákov, následok antikoncepč-
ného preparátu, ktorý tu na ľuďoch 
vyskúšali civilizovaní Francúzi. Tých 
chudákov údajne vyviezli kdesi za 
mesto do buša, poliali benzínom 
a zapálili. Boli sme hosťami Sékou 
Tourého, mali sme ho navštíviť v jeho 
rezidencii a nakrútiť o ňom dokument. 
Na jeho pozvanie zúčastnili sme sa 
na obrovskej manifestácii guinejskej 
mládeže, kde rečnil z balkóna Paláca 
ľudu. Osvietený, láskavý diktátor, 
novodobý Hitler. Ako prorok rozovrel 

náručie a pýtal sa mladých: „Budete 
mi verní? Budete ma poslúchať? 
Nikdy ma neoklamete?“ A dav zbo-
rovo odpovedal: „Non! Nie!“ O týždeň 
prišiel šok. Sékou Touré zomrel! Vraj 
dostal infarkt myokardu... Odviezli 
ho narýchlo do USA. Američania mu 
už nepomohli (alebo áno?). Vrátil sa 
domov do Guiney iba mŕ tvy! 

Zažili sme veľkolepú panychídu. 
Vláda vyhlásila v krajine štyridsať-
dňový smútok. Zástupy ľudí pred 
Palácom ľudu, kde bol katafalk s mŕ t-
vym prezidentom. Na pohreb sa zišli 
štátnici z celého sveta. A o štyri dni 
po prezidentovom pohrebe uskutoč-
nili vojaci v Guinei vojenský prevrat. 
Vojenský výbor obnovy prevzal moc 
v krajine, aby vraj položil základy sku-
točnej demokracie a zabránil v budúc-
nosti akejkoľvek osobnej diktatúre. 
Novým prezidentom sa stal generál 
Lansana Conté. Vojaci v uliciach, 
streľba, Náš hotel bol obsadený 
vzbúrencami. Mali sme obavy o svoj 
život. Vojaci s odistenými samopalmi 
nás vodili aj na WC. Asi po desiatich 
dňoch sme vďaka veľvyslancovi mohli 
šťastne z Guiney odísť. História sa 
zopakovala: po smrti  Contého, opäť 
po vojenskom prevrate, bol preziden-
tom kapitán Camara a v roku 2010 
Alfa Condé, ktorého teraz zvrhla 
vojenská junta!

Celý svet je blízko,  aj hranice, 
hoci sú v poslednom čase často vinou 
pandémie uzavreté, sú tiež blízko. 
Štáty, aby sa ochránili, stavajú opäť 
ploty a múry. Nie ako Čínsky a Ber-
línsky múr, ešte horšie. Ploty budujú 
nielen Američania na mexických hra-
niciach, ale aj Maďari, Gréci a Turci. 
Všetky múry či žiletkové a iné záta-
rasy nie sú však dosť účinné, aby 
ochránili od nákazy a prílivu migran-
tov. Američania opustili Afganistan 
a ich útek z Kábulu bol veľmi podobný 
ich úteku z Vietnamu a zo Saigonu. 
Máme dosť svojich starostí, ale vní-
mame citlivo tieto udalosti. Všetko 
sa nás oveľa väčšmi dotýka. Každý 
máme svoju individuálnu pamäť. 
Smútime práve nad tým, že v Paríži 
zomrel slávny herec Belmondo. 
A v tom istom čase vypukol v zápa-
doafrickom štáte Guinea vojenský 
prevrat.

Povstalci uniesli úradujúceho 
prezidenta Alfa Condého, uzavreli 
letisko i pozemné hranice štátu, zru-
šili ústavu. Zhodou okolností mám i ja 
podobné skúsenosti, hoci to bolo na 
jar 1984. V tom čase v Guinei vládol 
prezident Sékou Touré. Bol som vtedy 
jedným z päťčlenného štábu Sloven-

Čas vojenských prevratov
Peter ŠTRELINGER

O  Č O M  J E  R E Č

Slovenská obchodná inšpek-
cia začína túto jeseň spúšťať 
aktivity na ochranu spotrebiteľa 
naozaj „zostra“. Medzi ne patria aj 
nasledujúce varovania. Slovenská 
obchodná inšpekcia zaznamenala 
napríklad množiace sa spotrebi-
teľské podania proti internetovým 
galériám www.bonky.sk a www.
suprisimo.sk. Z informácií dostup-
ných na predmetných webových 
stránkach a z priložených podkla-
dov v spotrebiteľských podaniach 
vyplýva, že prevádzkovateľom 
internetových stránok je spoloč-
nosť so sídlom v Číne Shanghai 
TingYou Trade Co.,Ltd, Čína, ktorá 
predmetnú stránku označuje ako 
online trhovisko, prostredníctvom 
ktorého predávajú výrobky zahra-
niční predávajúci so sídlom v Číne 
alebo v Singapure. 

Prevádzkovateľ v Obchod-
ných podmienkach, s ktorými sa 
treba vopred sa oboznámiť, tiež 
uvádza, ako je potrebné postupo-
vať pri nákupe výrobkov, príp. pri 
ich reklamácii alebo odstúpení od 
zmluvy. Spoločnosť Shanghai Ting 
You Trade Co.,Ltd v obchodných 
podmienkach výslovne uvádza, že 
zodpovedá za prijímanie objedná-
vok od zákazníkov, vybavovanie 
reklamácií tovaru, zodpovedá za 
celkový chod platformy a tovar, 
ktorý platforma ponúka. Kupu-
júci je zároveň upozornený na 
to, že kúpna zmluva na vybraný 
tovar v online trhovisku vzniká 
medzi kupujúcim a dodávateľom, 
nie medzi sprostredkovateľom 
a kupujúcim.

Z obsahu spotrebiteľských 
podaní vyplýva, že po uskutoč-
není objednávky a jej následnom 
zaplatení nie je tovar spotrebi-
teľovi doručený. Viacero spotre-
biteľov si taktiež uplatnilo právo 
odstúpiť od zmluvy do štrnástich 
dní bez udania dôvodu, predáva-
júci odstúpenie akceptoval, avšak 
peniaze im nevrátil. Navyše, po 
uskutočnení nákupu a realizá-
cii platby s predávajúcim nie je 
možné komunikovať žiadnym zo 
spôsobov uvedeným na stránke 
internetového obchodu.

Kontrolná činnosť SOI je 
v rámci jej kompetencií zameraná 
na podnikateľské subjekty so síd-
lom na území SR. V prípade spot-
rebiteľského problému s podnika-
teľským subjektom z Číny majú 
spotrebitelia možnosť obrátiť sa 
na dozorný orgán v Číne. Je však 
maximálne iluzórne, že by sa tam 
domohli svojich práv.

Upozornenie pre spotrebite-
ľov vydala Slovenská obchodná 
inšpekcia aj na cestovnú kancelá-
riu Martin Belko – Cestovná kan-
celária BESA Travel. Z výsledkov 
vykonanej kontroly podnikateľ-
ského subjektu Martin Belko – 
Cestovná kancelária BESA Travel, 
Akademika Hronca 99/3, 048 01 
Rožňava, na základe predložených 
dokladov zo strany spotrebiteľov, 
a to uzatvorených zmlúv o zájazde, 
ako aj z ponuky zájazdov uvede-
nej na facebookovej a internetovej 
stránke cestovnej kancelárie BESA 
Travel, totiž bolo preukázané, že 
Martin Belko –- Cestovná kance-
lária BESA Travel uzatvára zmluvy 
o zájazde vo vlastnom mene bez 
zabezpečenia ochrany pre prí-
pad úpadku cestovnej kancelárie. 
Z uvedených dôvodov Slovenská 
obchodná inšpekcia zakázala tejto 
CK predaj zájazdov a sprostred-
kovanie spojených služieb cestov-
ného ruchu, a to až do vykonania 
nápravy.

(ib), zdroj: SOI

SEBAOBR ANA

Inšpekcia v akcii

Matič iar Mi loš Veleslav ZVERINA mal 
na starost i  technickú st ránku a za -
bezpečenie pochodu, k torého logo 
v yst ihuje jeho humánny obsah.

Účastníci Cest y slobody prešl i  počas ôsmich etáp t rasu  z Dukly na hrad Devín 
Štefánikovou magist rá lou.
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vypochodujú s bubnami na Maticu 
slovenskú, vyvolajú emócie verej-
nosti a vzápätí sa stiahnu do úza-
dia. Lenže my matič iari sme poučení 
vlastnými dejinami. Matica sloven-
ská ustála oveľa krutejšie časy. My 
sa už ani nevieme báť nejakých 
zlomyseľných politikov č i novinárov. 
Veď matič iari zažili prenasledo-
vanie, mučenie, väznenie, nútenú 
emigráciu z vlasti č i dokonca smrť. 
My už dávno správne chápeme, že 
len v matičnej a národnej jednote 
dokážeme brániť Maticu slovenskú, 
náš národ i otč inu. Dejiny ich vždy 
demaskujú a pravda vyjde najavo.

Ak má Matica slovenská svo-
jich objektívnych kritikov, presvedčí 
ich o zmysle matičnej č innosti len 
vytrvalou a zmysluplnou prácou. Vý-
znam majú aktivity a č innosť, ktoré 
krok po kroku obnovia historickú 
pamäť národa a vyformujú novú 
slovenskú generáciu, ktorá ponesie 
národnú štafetu do budúcnosti. Toto 
je dlhodobý cieľ nie na štyri ani na 
osem rokov, ale na dlhé desaťroč ia, 
ktoré môžeme zvládnuť len spoloč-
ným úsilím. Matica slovenská je zo 
svojej podstaty jednotou milovníkov 
národa bez ohľadu na vek, vzdela-
nie, konfesiu, svetonázor č i sociálny 
status. Jej č innosť sa dotýka detí od 
útleho veku až po našich najstarších 
jubilantov, ktorí svoje neoceniteľné 
skúsenosti dennodenne odovzdávajú 
mladším matič iarom a matič iarkam. 

■ MATICA NIE JE TRAFIKA
Matica slovenská nikdy nebola, 

a nikdy ani nebude krátkodobým 
projektom. Čo sú štyri roky v jej 
stopäťdesiatosemročnej histórii? 
Koľko trvalo matičným predsedom 
a správcom, aby vybudovali jed-
notlivé jej oblasti, neraz špičkové 
a masové? Nevnímame Maticu slo-
venskú ako nejakú „traf iku“, čo je 
úplne bežné v politike č i vo vrcho-
lových funkciách v súkromnej sfére. 
Matica slovenská bola, je a vždy 
bude poslaním. Maticu slovenskú 

Ná r o dná  us t a n ov i z eň  s a  pr i pr av uje  na  o któ brové  v a lné  z hr oma ž d en i e

Odsun USA z  Afganistanu pripomínal chaos v  Saigone po vietnamskej vojne

Nikto tak dobre nerozumie udalostiam, keď sa začínajú lámať národné dejiny, ako matičiari. Je to viac než pochopiteľné, veď Matica slovenská je tu už 
stopäťdesiatosem rokov. Kolektívna historická pamäť sa dedí z jednej matičnej generácie na ďalšiu, históriu si pripomíname na stovkách našich po-
dujatí ročne a matiční historici osvetľujú biele miesta slovenských i matičných dejín. Matičná činnosť nie je samoúčelná, ale má konkrétny a nadčasový 
význam. Ako sa hovorí, kto nepozná vlastné dejiny, je odsúdený na ich opakovanie. A tak desaťtisíce členov a sympatizantov Matice slovenskej dokážu 
vycítiť aj slabý vánok ohrozenia národných a občianskych slobôd.

Najdlhšia vojna v histórii Spojených štátov v Afganistane sa končí. Nesprevádzali ju nijaké víťazné fanfáry.  Až nápadne sa podobala úteku Američanov 
zo Saigonu v roku 1975. Odsun amerických vojsk a podporného personálu sprevádzal chaos a obavy o straty na civilných životoch. Taliban sa bleskovo 
chopil moci v krajine, čo nikto nepredpokladal.

Matica slovenská bola, je a  bude poslaním

Porážka stála vyše osemdesiat miliárd dolárov

Marián GEŠPER – I lustračné foto: SNN

Radoslav ŽGRADA – Foto: internet , zdroj Al-Džazíra

Tohtoročné októbrové Valné 
zhromaždenie MS v Liptovskom 
Mikuláši by sme mali chápať v tomto 
duchu. Mali by sme mať na zreteli 
širší kontext udalostí okolo nás, v kto-
rých sa nachádza aj Matica slovenská 
a ktoré najstaršiu národnú, kultúrnu 
a vedeckú ustanovizeň priamo či 
nepriamo ovplyvňujú.

■ ŽIVÝ ORGANIZMUS
Naši národní predchodcovia pra-

covali s perspektívou polstoroč ia, 
ale i viac dopredu. Matica sloven-
ská je už od svojich zač iatkov živým 
organizmom, kde jednotlivec, ale 
aj kolektív ako pomyselný matičný 
celok zohráva významnú úlohu. Ich 
citlivé vyváženie je dôležité pre dlho-
dobú stabilitu Matice. Možno naj-
lepším a najviditeľnejším príkladom, 
ktorý najviac odzrkadľuje úlohu jed-
notlivca a kolektívu v živote a celko-
vom smerovaní Matice slovenskej, sú 
jej valné zhromaždenia. Každé valné 
zhromaždenie je svojím spôsobom 
historické a má svoj význam nielen 
pre nasledujúce funkčné obdobie, 
ba i dlhšie. V prípade niektorých val-
ných zhromaždení sme ich význam 
postrehli aj oveľa neskôr.

Najmä bez matičných miestnych 
odborov by stopäťdesiatosemročná 
Matica slovenská v Martine stála 
osamotene a napospas osudu. 
Dobre to vedia aj konkrétni politici 

Radikálne hnutie Taliban vstú-
pilo 15. augusta do hlavného mesta 
Kábul a ovládlo celé územie kra-
jiny. V čase uzávierky tohto vydania 
SNN podľa hovorcu Talibanu bola 
obsadená aj posledná vzdorujúca 
oblasť horského údolia Pandžšír. 
Ich nástup v celej krajine sa usku-
točnil prakticky takmer bez boja, 
čo len demonštruje, ako bola sve-
tová verejnosť mylne informovaná 
o skutočnom vývoji situácie v tejto 
stredoázijskej krajine dlhé roky. Čím 
dlhšie zostávali aliančné jednotky 
v krajine, tým viac si Taliban zís-
kaval sympatizantov. Po of iciálnom 
stiahnutí aliančných vojsk mu už nič 
nebránilo chopiť sa moci.

■ KORUPCIA VLÁDCOV
Extrémne skorumpovaná prozá-

padná vláda nemala najmenšiu per-
spektívu tomuto procesu zabrániť. 
Jej moc nikdy nesiahala hlboko na 
vidiek. Afganskí prezidenti si už dáv-
nejšie vyslúžili nelichotivý prívlastok 
„starosta Kábulu“. Afganská armáda 
proti Talibanu prakticky nebojovala, 
aj napriek tomu, že bola omnoho 
početnejšia, dobre vyzbrojená 
i vycvičená. Spojené štáty a ich spo-
jencov stálo jej vydržiavanie dvanásť 
miliárd dolárov ročne. 

Pádom hlavného a najväčšieho 
mesta v krajine sa hnutie vrátilo 
k moci dvadsať rokov po tom, čo jeho 
vládu zosadil vojenský zásah USA, 

a mediálni propagandisti, ktorí sa 
úporne snažia oč ierniť martinské 
ústredie nielen pred verejnosťou, no 
i pred samotnými matič iarmi. Dlho-
dobo sa pokúšajú aplikovať zásadu 
divide et impera (rozdeľuj a panuj) 
na č lenoch Matice slovenskej 
a postupne nás navzájom rozoštvať 
tak, ako rozoštvávajú celý sloven-
ský národ a spoločnosť. Aby každý 
s každým bojoval, vyčítal jeden 
druhému nedostatky a aby sa nikto 
nepozeral na naše drahé Slovensko 
z nadhľadu. Lebo len tam je dobre 
vidieť v kúte schovaných zákerných 
jednotlivcov, ktorí v pravú chvíľu 

máme my matič iari predovšetkým 
v srdci. Vytrhnúť ju z našich sŕdc 
sa nepodarilo ani uhorským šovi-
nistom, ani komunistom, a už vôbec 
sa to nepodarí súčasným neomar-
xistom, schovaným za pozlátku 
liberalizmu. Dnes však musíme 
spoločnými silami ochrániť Maticu 
slovenskú pred tými, ktorým z neja-
kého dôvodu prekáža. Matičná 
č innosť nesmie ustrnúť. Naďalej 
zápasíme o to, aby štát nevytrhol 
matičnú vedu zvnútra Matice slo-
venskej, ako to urobil so Slovenskou 
národnou knižnicou v roku 2000. 

■ NÁRODNÉ SKVOSTY
Naše národné skvosty v Šat-

nici Matice slovenskej udržíme 
dostupné pre verejnosť ako doteraz, 
hoci to šatnica tiež nemala cez pan-
démiu jednoduché. Ani naše úzke 
a históriou späté vzťahy s krajanmi 
žijúcimi v zahraničí nepretrhneme. 
Aj im patrí do veľkej miery vďaka 
za to, že dnes žijeme v samostatnej 
a demokratickej Slovenskej repub-
like. Hoci utrpeli i matičné redakcie 
Slovenských pohľadov a Sloven-
ských národných novín, nevzdáme sa 
ich. Rovnako ani kvalitnej literatúry 
z Vydavateľstva MS.

Udržateľnosť, ako aj v rámci 
našich skromných finančných a per-
sonálnych možností rozvoj matičnej 
činnosti budú v roku 2022 zásadné. 
Každý, kto aspoň trochu pozná 
súčasnú Maticu slovenskú a matičné 
hnutie, vie, že akékoľvek slová 
o nesplniteľných, predimenzovaných 
plánoch pred Valným zhromaždením 
MS by boli len plytvaním týchto riad-
kov. My matičiari a matičiarky sme 
realisti, čomu nás naučila dlhé roky 
trvajúca neutešená situácia v sloven-
skej kultúre a vo vede. Úlohu udrža-
teľnosti a následného rozvoja Matice 
slovenskej zvládneme v pevnej matič-
nej jednote a presvedčení.

Autor je predseda 
Matice slovenskej.

svetových médií. Vznikol obrovský 
tlak na letecký most. Viaceré západné 
štáty sa snažili dostať svojich spo-
lupracovníkov do bezpečia. Len 
samotné Spojené štáty premiestnili 
takto vyše štyridsaťtisíc ľudí a Veľká 
Británia vojenskými lietadlami eva-
kuovala z metropoly Kábul vyše pät-
násťtisíc ľudí počas posledných dvoch 
augustových týždňov. Americká vláda 
očakáva, že na územie USA prijme 
spolu vyše päťdesiattisíc ľudí priveze-
ných leteckým mostom. 

Chaos využila teroristická sku-
pina Islamský štát a podnikla beš-

tiálny samovražedný útok pri kábul-
skom letisku 26. augusta, ktorý si 
okrem životov trinástich amerických 
vojakov vyžiadal ďalších najmenej 
169 civilných obetí. Vyše 150 ľudí 
sa pri krvavom incidente zranilo. Nie 
všetkým sa podarilo dostať do lietadla 
včas, boli aj zaznamenané prípady 
pádov ľudí, ktorí sa v zúfalstve pri-
chytili podvozkov odlietajúcich vojen-
ských strojov. Americký prezident Joe 
Biden označil leteckú evakuáciu za 
„mimoriadny úspech“. Médiá s ním 
však rovnakú spokojnosť nezdieľajú. 
Generál Kenneth McKenzie informo-
val, že Spojeným štátom sa podarilo 
evakuovať „veľkú väčšinu“ Američa-
nov, ktorí chceli odísť. USA a spojenci 
podľa svetových tlačových agentúr 
evakuovali z Afganistanu dovedna 
približne 123 000 civilistov. Niekoľko 
desiatok Slovákov a afganských spo-
lupracovníkov s rodinami evakuovali aj 
dve letecké akcie slovenskej armády. 

■ MIGRAČNÁ VLNA
Tieto udalosti vyvolávajú remi-

niscencie s rokom 2015. Opakovanie 
utečeneckej krízy nie je v záujme 
Európskej únie. Nemecká kancelárka 
Angela Merkelová, ako aj predstaviteľ 
EÚ pre zahraničné veci Josep Borrell 
podporili začatie rokovaní s hnutím 
Taliban, ktoré zdôvodnili potrebou 
pokračovania evakuácií ohrozených 
osôb a zabezpečenia dodávok huma-
nitárnej pomoci pre Afgancov. Tí 
patria práve po Sýrčanoch medzi 
najväčšie skupiny hľadajúce útočisko 
v Európe. Podľa niektorých európ-
skych odhadov požiadalo od roka 
2015 o azyl v EÚ približne päťstose-
demdesiattisíc Afgancov. Vrcholní 
nemeckí predstavitelia varovali pred 
možnou novou vlnou utečencov 
a vyzvali na pomoc afganských suse-
dov, aby mohli ľudia zostať blízko 
svojich domovov. Európska únia sa 
zaviazala, že v rokoch 2021 – 2024 
poskytne Afganistanu asi 1,2 miliardy 
eura na rozvojovú pomoc.

vedený ako reakcia na útoky v New 
Yorku a vo Washingtone z 11. sep-
tembra 2001. Celková hodnota ame-
rických zbraní a vojenského vyba-
venia, ktoré Američania „zanechali“ 
Talibanu po úteku z Afganistanu, 
sa odhaduje na 85 miliárd dolárov. 
Člen Snemovne reprezentantov za 
Indianu Jim Banks v Kongrese ozná-
mil, že obrovské množstvo vybave-
nia a zbraní, ktoré padli do rúk radi-
kálov, predstavuje 75 000 vozidiel, 
200 lietadiel a helikoptér, ako aj 600 
000 kusov ručných a ľahkých zbraní. 
Dnes má Taliban viac vrtuľníkov 

Black Hawk než osemdesiatpäť per-
cent krajín sveta. 

■ STRACH Z TALIBANU
Náhla zmena situácie vyvolala 

paniku medzi kolaborujúcimi Afgan-
cami, ktorí sa masovo snažia dostať 
z vlasti. Mnohí z nich sa obávajú pre-
nasledovania zo strany Talibanu, ktorý 
v krajine vládol v rokoch 1996 – 2001. 
Afganský prezident Ašraf Ghaní roz-
hodne nie s prázdnymi rukami taktiež 
utiekol do zahraničia. Zábery z kábul-
ského letiska v posledných augus-
tových dňoch plnili stránky všetkých 

Predseda Mat ice slovenskej Mar ián GEŠPER t vrdí ,  že práca v Mat ic i  je pre kaž-
dého mat ič iara poslaním.

Good bay, Afganistan, a atmosféra na kábulskom let isku pred poslednými spojeneckými odletmi . . .
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voči najstaršej celonárodnej ustano-
vizni Slovákov. Počas nedávnej náv-
števy Komárna sa dokonca nechala 
počuť, že nemá prehľad o tom, 
kam smerujú finančné prostriedky 
z účelovej štátnej dotácie. Ako si 
vysvetľujete jej postoje voči Matici 
slovenskej?  

Ministerka kultúry ma spolu s rôz-
nymi osobnosťami kultúry a histórie 
mesta pozvala na príjemný pracovný 
obed. Nešlo o výsostne pracovnú 
udalosť, skôr o akési zoznámenie. Ja 
nemôžem hovoriť za Maticu slovenskú, 
a ani som nikdy k tomu nesmeroval. 
Usilujem sa obhajovať záujmy jej 
krúžkov Dramaťáku a Slovenských 
rebelov. Činnosť oboch krúžkov evi-
duje, a čo sa toho týka treba povedať, 
že primátor mesta Béla Keszegh (poli-
tik maďarského pôvodu) ich prínos už 
niekoľkokrát obhajoval na najvyšších 
miestach a opakovane aj u ministerky 
kultúry. Vyjadrenia ministerky boli 
skôr opatrné a naznačovali, že Matica 
slovenská jednoducho nie je prioritou 
a informácií o tejto inštitúcii majú 
akosi málo. Aj úradník, ktorý prišiel 
s pani ministerkou, len okrajovo pozna-
menal, že ministerstvo vlastne nemá 
o činnosti MS ucelenejšie informá-
cie. Neskôr som to riešil aj vo vedení 
MS. Je to celé zvláštne, asi z histo-
rických dôvodov. Fakt je ten, že ak 
by ministerstvo chcelo, informácie 
sú dostupné na internete. Problém 
vidím v tom, že ich to jednoducho 
nezaujíma. 

● Aktuálne upratovanie 
a údržbu Domu Matice slovenskej 
v Komárne financuje miestna samo-
správa. Ako vnímate skutočnosť, 
že vedenie mesta prispelo na chod 
miestnej Matice slovenskej väč-
šími finančnými prostriedkami ako 
samotné ministerstvo kultúry? 

Celá táto situácia je veľmi smutná 
a zároveň dojemná. Ak by záležalo na 
ministerstve, už neexistujeme. Proste 
sme niktoši z malého mesta. Je však 
úžasné, že za nás bojujú jednoduchí 
ľudia, a aj mesto samotné, ktoré vedie 
maďarský komunálny politik. Znamená 
to, že to, čo robíme, sa niekoho dotklo 
a má to zmysel. To, že sa nedoká-
žeme prepracovať k tomu, aby nás 
uznalo ministerstvo kultúry, rezort, pod 
ktorý patríme, je minimálne zvláštne. 
V predcovidovom období sme pripra-
vili štyridsaťjeden predstavení ročne. 
Desiatkam tisícom ľudí sme stáli za prí-
chod do divadla na naše predstavenia. 
Mesto nám pomáha, ako môže. Patrí
k najväčším našim podporovateľom, 
ale nie je najväčší. To sú súkromné 
firmy, bez ktorých by sme vôbec nee-
xistovali. Je to odrazom tejto doby. 

Politikom, a zvlášť tejto vláde, 
nezáleží na ľuďoch ani na kultúre. Zau-
jímajú ich len čísla. No umenie a kul-
túrno-spoločenská aktivita, tak ako to 
robíme my, sa nedajú vyčísliť v tabuľ-
kách. Treba prísť a zažiť to osobne. 
Ak naša činnosť zanikne, budeme 
mať obrovský problém v meste. Treba 
si uvedomiť, že jednak sme jediné 
slovenské divadlo v okrese, ale po 
druhé vypĺňame čas vyše stovke mla-
dých ľudí. Nechcem maľovať čerta 
na stenu, ale keď skončíme, o pár 
rokov bude treba „sanovať“ prob-
lémy. A dúfajme, že len tie „malé“ 
s kultúrou ako takou a so slovenčinou, 
a nie s drogovou činnosťou. Zatiaľ sa 
usilujeme prežiť, ako sa dá. Vzdať to 
nechceme, ale treba úprimne priznať, 
že už nevládzeme.

● Súbory v pôsobnosti MO MS 
v Komárne (Dramaťák a Slovenskí 
rebeli) si získali dobré meno doma 
i v zahraniční. Prednedávnom 
práve Slovenskí rebeli zažiarili aj 
v Radošinskom naivnom divadle. 
Ako si ceníte tento úspech? 

Ak príde bratislavské divadlo do 
malého mesta kdekoľvek na Sloven-
sku, tak sa úspech očakáva, predsa 
len v hlavnom meste je tých možností 
viac. No opačne je to rarita. Radošin-
ské naivné divadlo patrí k doslova kul-
tovým kultúrnym inštitúciám. Stanislav 
Štepka ovplyvnil mimoriadne veľké 
spektrum kultúrneho života našej 
krajiny. A úprimne, ak by nebolo jeho 
diel, ani ja a ani veľa mojich zveren-
cov by nenašlo lásku k divadlu. To, že 
sme tam mohli hrať, to, že sme v pan-
demickom lete takmer vypredali sálu, 
je úžasné. A to, že sme tam zažili 
standing ovation, je takmer neopísa-
teľné. Ale toto sú tie momenty, keď 
si poviete, že celé to úsilie stojí za 
to. Naše krúžky aj v tomto covidovom 

Jozef ČERNEK: Slováci na juhu majú také isté postavenie ako inde na Slovensku

Mesto Komárno podporuje slovenskú kultúru
Zhováral sa: Matej MINDÁR – Foto: archív D MS v Komárne

● Ste riaditeľom Domu Matice 
slovenskej v Komárne. Koľko 
miestnych odborov máte vo svojej 
správe? 

Treba si však uvedomiť, že sme 
vo veľmi špecifickej situácii. Náš okres 
má sedemdesiatdva percent maďarskej 
populácie a nijaká z okolitých dedín, 
s výnimkou dvoch, nie je slovenská. 
O to je však väčšia a bohatšia  činnosť 
nášho najsilnejšieho, teda komárňan-
ského miestneho odboru. 

● Okres Komárno spoločne 
s okresom Dunajská Streda nie je 
obývaný väčšinovým štátotvor-
ným slovenským národom. Aké 
postavanie majú tamojší Slováci 
z hľadiska národných, kultúrnych, 
školských, jazykových a politických 
práv? 

Presne takýto postoj či skôr pohľad 
alebo koncipovaná otázka vytvárali 
negatívny obraz aj o  Matici slovenskej. 
Samozrejme, tento obraz účelovo živili 
niektoré neprajné médiá a politici. Slo-
váci na juhu majú také isté postavenie 
ako v Martine alebo v Žiline. Nemlátime 
sa tu palicami, nik nám neupiera naše 
práva. Tento dojem navodila pred rokmi 
politika niektorých vtedy vládnych 
strán. Ale nebolo to tak len v prípade 
extrémistov. Keď niečo také vyhlásil 
známy politik, tak mne poškrabali auto 
alebo v Matici rozmlátili dvere či poško-
dili kultúrne pamiatky. Nešlo však o nič 
iné len o výkrik úplne zanedbateľného 
extrémizmu. Ten sa vyskytuje všade 
a čím viac sa mu budeme venovať, tým 
silnejší bude. 

● Slováci sa tu majú tak ako 
hocikde inde. Maďari sa tu majú tak 
ako Slováci. Protestanti rovnako ako 
katolíci. Žijú dva národy pri sebe 
desaťročia, ak nie storočia. Slováci 
si berú Maďarky a naopak. Myslíte 
si, že by bolo pre niekoho prínosom, 
keby tu naozaj existovali skutočné – 
nielen politické rozbroje? 

Najvážnejší problém je ten, že 
v oblasti kultúry a školstva má maďarská 
menšina viac výhod. Jednak získavajú 
podporu z Maďarska a po druhé men-
šina dostáva viac peňazí ako štátotvorný 
národ. Najmä tu v Komárne. Majú viac 
možností. Ja im to prajem, aj keď závi-
dím. Mesto Komárno rovnako podporuje 
slovenskú, ako aj maďarskú kultúru, hoci 
by nemuselo. Maďarov je tu sedemde-
siat percent a nás Slovákov tridsať per-
cent. Dostávame však rovnako. Problém 
je, že nás nepodporuje nik iný. Maďar-
skú menšinu Maďarsko a rôzne nadácie. 
No nemali by sme im to závidieť. Mali 
by sme sa spýtať, či by Slováci, ktorí sú 
tu naozaj v menšine, nemali dostávať 
výraznejšiu pomoc a či aj Slovensko tak 
pomáha zahraničným Slovákom. 

● Aké sú vzájomné vzťahy 
medzi Slovákmi a Maďarmi? 

Posledných pár rokov to už u nás 
nikto nerieši. Riešili to politici, ale keď 
zistili, že ľudia im na to „neskáču“, tak 
s tým prestali. V Komárne hovorí väč-
šina ľudí oboma jazykmi. Ja viem, že by 
bolo zaujímavé, ak by som povedal, že 
vzťahy sú napäté, ale nie je to tak. Pred 
pár rokmi sme sa dohodli, že presta-
neme na túto tému prinášať informácie. 
V krčmách sa možno občas niečo rieši, 
ale v bežnom živote vôbec. Mne poškra-
bali auto a dostal som „po papuli“, keď 
tu politici riešili súsošie Cyrila a Metoda. 
Tam sa to aj skončilo. Ak sa vytvárajú 
nejaké pocity pnutia medzi národmi, tak 
sa nevytvárajú tu, ale kdesi od politic-
kého stola do ľudí, ktorí tu nežijú.

Udržuje Dom Matice slovenskej 
v Komárne vzťahy so slovenskými 
krajanmi v Maďarsku? 

Áno, v Maďarsku, v Austrálii, 
v Srbsku. Komunikujeme s rôznymi 
organizáciami v meste, v kraji, v štáte, 
ale aj za hranicami našej vlasti. Ak 
chceme robiť kultúru a matičnú činnosť 
na vysokej úrovni, inak sa to ani nedá.

Vďaka Domu Matice sloven-
skej v Komárne bolo pred pár rokmi 
inštalované aj súsošie sv. Cyrila 
a Metoda…

Áno, naše slávne súsošie. Spra-
vilo sa tam veľa chýb z rôznych strán. 
Vierozvestcov si politici vzali ako ruko-
jemníkov. O soche sa dokonca v liste 
zmienil aj sv. Ján Pavol II., nechcem 
sa však k tejto téme vracať. Spolu so 
správcom MS Marošom Smolcom sme 
dali súsošie do legislatívneho poriadku. 
Je v križovatke európskeho významu. 
Prial by som si, aby sme mali viac 
peňazí na údržbu okolia a aby sa nám 
podarilo vyriešiť problém s pietnymi 
aktmi. V križovatke totiž nemožno bez 
súhlasu priamo vlády zastaviť dopravu. 
Je to totiž nenahraditeľná – neobídi-
teľná križovatka európskeho významu. 
Každoročne sa tak klaniame pri soche, 
počas plnej premávky, ale verím, že 
čas to vyrieši.

● Okrem toho pôsobíte aj vo 
funkcii predsedu MO MS v Komárne. 
Jeho súčasťou sú i dva matičné diva-
delné súbory Dramaťák a Slovenskí 
rebeli. Akým spôsobom ste sa vyrov-
nali s následkami pandémie COVID-
19? Pomohlo aj nejakým spôsobom 
súčasné vedenie rezortu kultúry? 

 Vlastne vďaka krúžkom sa nám 
zatiaľ podarilo udržať chod budovy. 
Patrí k najväčším budovám, čo MS 
vlastní, a jej chod je závislý od pre-
nájmov. Či už sály, alebo dlhodobých 
nájmov rôznych priestorov, ktoré boli 
pôvodne určené na čosi iné. Pandémia 
COVID-19 úplne zastavila činnosť sály, 
teda nášho najväčšieho zdroja príjmu. 
Odišli aj viacerí nájomníci. A len vďaka 
sponzorskej podpore, ktorú majú naše 
krúžky, sme (zatiaľ) udržali chod matič-
nej budovy. Na podporu – akúkoľvek 
zo strany štátu, nárok nemáme. Nespĺ-
ňame požadované kritériá a Matica 
slovenská ani jej nijaké zložky nie sú 
oprávnení žiadatelia. Slovenskí rebeli 
aj Dramaťák fungujú,  sú v zásade 
v poriadku. Horšie je to s budovou, 
kde nacvičujeme. Tam nad nami visí 
Damoklov meč druhotnej platobnej 
neschopnosti. 

Ministerka kultúry Natália Mila-
nová sa dlhodobo stavia negatívne 

Neoddeliteľnou súčasťou matičnej činnosti je podpora tradičnej slovenskej kultúry a vlastenectva.  Súčasná nepriaznivá situácia v súvislosti 
s ochorením COVID-19, ako aj výrazné zníženie účelovej dotácie pre Maticu slovenskú zo strany Ministerstva kultúry SR na istý čas ochromili 
pôsobenie mnohých profesionálnych a amatérskych divadelných súborov. Nielen o tom sme sa rozprávali s riaditeľom Domu Matice slovenskej 
v Komárne Jozefom ČERNEKOM, ktorý je aj vedúcim folklórneho súboru Slovenskí rebeli a divadla Dramaťák. 

období stále hrajú a stále majú svojich 
divákov. Treba povedať, že aj profesi-
onálne súbory to už začínajú vzdávať. 
A to ony majú nárok na podporu a my 
nie. To, myslím si, hovorí za všetko.  

● Otázka na záver. Ako vní-
mate postavenie Matice slovenskej 
v súčasnosti? 

V histórii sme spravili obrovskú 
chybu, že sme ako matičiari dovolili, 
aby naša činnosť bola spájaná s politi-
kou. Následky toho znášame doteraz. 
Ľudia Maticu nevnímajú cez jej hlavnú 
činnosť, cez jej poslanie, ale cez 
politiku a pár prechmatov minulosti. 
Keď nie je pandémia, matičiari spra-
via v regiónoch týždenne minimálne 
tri akcie. O týchto však nikto nevie, 
lebo sú prekryté balastom a minulos-
ťou. Lenže sú mimoriadne dôležité. 
Ak totiž cez „malé“ podujatia nenájdu 
ľudia, a zvlášť deti, vzťah k umeniu, 
nebude fungovať ani to veľké. Veľa 
umelcov, veľa folkloristov našlo svoj 
vzťah k umeniu práve u matičiarov 
v regiónoch. Lenže mienkotvorné 
médiá o nás neinformujú vôbec. Zame-
riavajú sa len na chyby. Ale môžeme si 
za to sami. Máme nálepku, ktorej sme 
sa dlho nemohli zbaviť, a dnes sa 
čudujeme, čo sa to okolo nás deje.  
Teraz, keď sme sa už naučili správne 
komunikovať, zbytočne robíme úžasnú 
prácu v regiónoch, keď nie sme vypo-
čutí, skôr naopak. Snažia sa nás uml-
čať. Neraz sa mi stalo, že mi novinár 
povedal: „Nebudem uvádzať, že robíte 
v Matici, potom by mi to neodvysielali…“ 

● Náš najväčší problém sa 
ukázal aj v tomto rozhovore. Každý 
od Matice a matičiara očakáva, že 
bude riešiť národnostnú otázku, 
a najlepšie by bolo, ak by sa sťa-
žoval na Maďarov. To je však veľmi 
nesprávny postoj. Dnes už nemo-
derný a zbytočný. Už ani extrémisti 
nehrajú na tejto vlne. Naša sila 
je v niečom inom, a na to by sme 
mali upozorňovať. My budujeme 
v ľuďoch pocit vlastenectva… 

Všimnite si dôraz na slove ľud. 
Nie Slovák. Ale Človek. Budem hovo-
riť len za Komárno, no deje sa to 
všade v regiónoch, kde Matica pôsobí. 
Dúfam. V našich krúžkoch vytvárame 
ľuďom zážitky. Zážitky, ktoré sa viažu 
na odkaz našich otcov, obraz toho, 
ako sa žilo a ako chceme žiť. Tým, že 
sme folkloristi, tak ctíme naše tradí-
cie. Snažíme sa s čo najväčšou láskou 
pristupovať k umeniu a k ľudskej duši. 
A to sa nedá cez negatívny postoj. Nedá 
sa to cez hľadanie nepriateľstiev medzi 
národmi alebo konfesiou. My sa nepý-
tame našich súboristov, či sú Slováci, 
alebo Maďari, či protestanti, alebo kato-
líci. Pýtame sa ich, či sú ochotní praco-
vať na sebe a prekročiť svoj tieň. Ak áno, 
tak im s tým pomôžeme. A to sa potom 
odráža aj v našich predstaveniach. 
Máme absolventov Akadémie umení 
v Banskej Bystrici, študentov VŠMU, 
čiže ustanovizní, ktoré profesionalizujú 
kultúru. Boli sme to práve my, kto ich 
k umeniu priviedol. Aj toto a tisícky divá-
kov sú dôkazom toho, že niečo robíme 
správne. A robíme to pod hlavičkou Matice 
slovenskej.  Ja ju teda vnímam takto. 

Rezor tné ministerst vo si akosi doteraz „nevšimlo“, že v komárňanskom D MS 
úč inkujú takmer profesionálne súbor y s úspešným reper toárom.. .

Matičný dom v Komárne patrí na Slovensku k najväčším, ale má aj najväčšie problémy.

Jozef ČERNEK už roky presvied -
ča o svoj ich n ie len kreat ívnych
schopnost iach, a le vďaka jeho ma-
nažérskym dispozíciám sa dar í  a j 
s lovenskej kul túre v meste s domi -
nantným maďarsky hovor iacim oby-
vate ľst vom.



19/2021

18. september 2021W W W . S N N . S K
OROL TATRANSKÝ  10/2021 1EV 5959/ 20   ISSN 279-8116

bezplatné
10/2021

„ -

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

ADAM KOLLÁR (1998)



19/2021

W W W . S N N . S K18. september 2021

PREDSTAVUJEME

  Spomenutá historka 
-

-
timent, unavená me-
lanchólia, trápne gestá, 
falošné slová, neuko-
jené proroctvá a štylizo-
vané tóny. Teda všetko, 

charakterizovalo rozor-

duše na rozhraní dvoch 
milénií.
   Výtvarník si dobro-

-
-
-

Zrejme niekde v týchto výsostných vodách a loviskách tre-

-
statu hriechu, ukrytého v inkriminovanom slove legenda... 

-

-

-

-

tematika, emócie, city, láska, neláska... 

-
-
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a básnickej tvorbe sa venuje intenzívne. 

-

-

-

o veciach.

toho spievam text, niekedy vzniká aj hudba aj text naraz. 

priestoroch historickej pamiatky. 

prípravy a realizácie tematických divadelných scénok.

-

-

   Známymi boli jeho lyricky 

tiel, ktorých precíznu formu 

-
bu charakterizovala výraz-
ná obrysová línia a dobre 

skratku a uchopenie pod-
-

Tvarový rytmus dominoval 

venovaný symbolom nemen-

ADAM KOLLÁR

(1998)
-

-
-
-

umiestnil na zem, „kunsthis-

-

danej témy.
   –  uviedol v jednom rozhovore 

-

intímnej lyriky.
   Ako ilustrátor Ka- lina spolupracoval 

slovenskou na nie-
tituloch. Svoje die- la prezentoval 
na viacerých indi- viduálnych a kolek-
tívnych výstavách na Slovensku, 

-
mnohých fyzických 

galérii, o ktorej bola 
- zostávala v drvivej 

- mi a známymi. V nej 
však neboli prezen- tované šperky, lebo 
práve tie sa bez-

fázu jeho tvorby. 

stereotypnom demaskovaní ich pravého zmyslu. Akoby len chceli prípadnému 
-

technika, 
1999;  jedno z posled-
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TVORBAPONORY - RECENZIABAPONORY - RECENBAPONORY - RECEN

-
-
-

-
a navyše 

-

-

-

-

-

-
-

Okrem toho poukazuje i na problémy perio-

-

venským literárnym vedcom...
V kapitole Paradoxy zaradenej do diela 

-

rozpore s odporom ku germanizácii, ktorý bol jedným z hlavných podnetov ku vzniku národ-

-

 ako celok zostáva, ideove i básnicky jedným z vrcholných diel slovenského roman-

-
-

-
-

-

Hlavný rozdiel medzi názormi slovenských 

-
om nazeraní slovenských vedcov, ktorí na rozdiel od 

-

-

-

-

-
-

-
rozumeli. Porozumenie znamená aktívny intelektuálny výkon, v ktorom dominuje myslenie, ale 

-

-

Interpretácia vytvára predpoklady na samostatný výklad básnického textu ako základu 

-

-

vlastné myslenie o hodnotách ukrytých v texte.

-
-

Podchod(1987)

ktorý sa obrodenstvom i nacionalizmom podrobne zaoberal, a slovenských literárnych vedcov.
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–

-

Názov jej druhej 
novely  aso-

Girl z komiksov typu  
Kick-Ass, s ktorými 

Autorka sa v no-

vidíme na konaní pro-
tagonistov, neopomí-
na pritom ich silné 

naopak, na rodinných 
-

tosti a rozorvanosti to 
celé akosi stojí a padá. 

-

-

-

-
-

nými myšlienkami: -

-

na gymnáziu v Kláštore pod Znievom, v rokoch 1957 – 

-

-

-

V troch poviedkach knihy 
-

Posmrtne vydaný román 
-
-

postoj celá jeho generácia... Román 

-
-

-

pokusom o zachytenie obrazu sveta a vykreslenie 

 vyšli posmrtne autorove 

-
-

proti mravnej konvencii, ktorá drsne zakrýva a dusí body 
-
-

-

Inváziou polmiliónovej armády piatich spojeneckých 

-

21. VIII. 1968, ,

rezonuje v hre s kriminálnou zápletkou 

komédie 

-

-

zodpovednosti za tragédiu.

nielen ju, ale aj všetkých jej blízkych.

ostatné: 
 O dýchaní rýb hovorí: -

-
-

-

je sympaticky 
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Bosna a  Hercegovina je srdce Balkánu

Pre Bosnu je príznačná poloha 
križovatky svetov a kultúr, ktorá pred-
urč ila v mnohom jej historický vývoj 
ako pohraničného územia, ktorým 
svojím spôsobom zostala dodnes. 

■ STRET CIVILIZÁCIÍ
Bosna od stredoveku predstavo-

vala zónu stretu západnej a východ-
nej civilizácie, neskôr po osmanskom 
vpáde jej Turci na dlhý čas urč ili 
poslanie najzápadnejšej bašty islamu 
v Európe. V moderných dejinách zas 
predstavovala priestor vzájomného 
zápasu srbského a chorvátskeho 
národnouvedomovacieho hnutia. To 
všetko spôsobilo, že krajina dodnes 
zápasí s problémom definovania 
svojej identity, ktorý najviac posti-
huje práve jej najpočetnejšiu zložku 
– Bosniakov. To práve bosniacki inte-
lektuáli sú najviac zamestnaní disku-
siou o pôvode svojho národa. Nie je 
to náhoda. Bosniacky živel bol ten, 
ktorý sa z troch konštitutívnych náro-
dov dnešnej Bosny a Hercegoviny 
doformoval ako posledný. 

Aj keď existuje viacero hypotéz 
o jej názve,  k najvierohodnejším 
patrí tá, ku ktorej sa prikláňa naj-
významnejší český špecialista na 
bosnianske dejiny Ladislav Hladký. 
Ako uvádza, pomenovanie Bosna je 
výsledkom slavizácie pôvodného sta-
roilýrskeho názvu, ktorý v antických 
písomných zmienkach ostal zazna-
menaný ako Bathinus alebo Basan. 
Tento pojem sa pôvodne vzťahoval 
k rieke v centrálnej Bosne a úzkemu 
teritóriu v jej povodí. Neskôr sa 
toto pomenovanie rozšírilo na celú 
krajinu. 

Slovania sa tu trvalo usídlili v 8. 
až 9. storočí. Bosna od zač iatku tvo-
rila akýsi priesečník medzi srbským 
osídlením z juhovýchodu a chorvát-
skym zo severozápadu, pričom jej 
územie sa striedavo stávalo súčas-
ťou štátnych útvarov chorvátskych 
i srbských vladárov pokrvne spriaz-
nených s domácimi bosnianskymi 
veľmožmi. Neskôr bol v Bosne 
citeľný tlak silnejúceho Uhorského 
kráľovstva vazalizujúceho domácich 
veľmožov. Dočasný pokles významu 
Uhorska a na druhej strane rozvrat 
srbského štátu cára Dušana umožnil 
v priebehu 14. – 15. storoč ia formo-
vanie a mocenský rast Bosnianskeho 
štátu, ktorý svoj najväčší rozmach 
dosiahol za vlády Tvrtka I. Kotroma-
nića. Bol to prvý bosniansky vladár, 
ktorý v rokoch 1377 – 1391 užíval 
titul kráľ. V polovici 15. storoč ia 
došlo k odtrhnutiu juhovýchodných 
oblastí Bosnianskeho kráľovstva na 
čele s vojvodom, č iže „hercegom“, 
Stefanom Vukč ićom. Toto teritórium 
odvtedy nesie samostatné geogra-
fické pomenovanie Hercegovina. 
Udržalo sa dodnes, a dokonca na 
zlosť sarajevských intelektuálov 
prešlo do oficiálneho pomenovania 
štátu. Hoci im treba dať za pravdu, 
že Hercegovina už od ustanovenia 
tureckej provincie Bosnianskeho 
pašalíka (elájetu) v roku 1580 tvorila 
takmer nepretržite integrálnu súčasť 
Bosny bez samostatného administra-
tívneho statusu.  

■ TURECKÉ DEDIČSTVO
Bosna bola v roku 1463 podro-

bená Osmanskou ríšou. Posledný 
bosniansky kráľ (zároveň posledný 
srbský vladár s titulom despot) Stje-
pan Tomašević bol na príkaz sul-
tána Mehmeda II. Dobyvateľa sťatý. 
Možno súhlasiť s Ladislavom Hlad-

Krajina oplývajúca bohatstvom slovanského, osmanského i rakúsko-uhorského kultúrno-historického dedičstva, 
ako aj prírodnou rozmanitosťou a etnickou rôznorodosťou. Krajina pestrých chutí a vôní s nádychom Orientu. 
Práve osmanské dedičstvo jej vtlačilo pečať osobitej krutej krásy, ktorú vo svojej poetike majstrovsky vystihol 
veľký bard, nositeľ Nobelovej ceny za literatúru, juhoslovanský spisovateľ Ivo Andrić.  Nikomu sa nepodarilo 
vykresliť tak plasticky rodnú Bosnu ako jemu. Práve Andrićova tvorba umožňuje pochopiť logiku bosnianskeho 
mikrosveta postaveného na paralelnej koexistencii oddelených svetov troch (resp. štyroch) hlavných konfesií 
(resp. národov), ktoré po stáročia vytvárali jeho dejiny.  

Etnogenéza Bosniakov alebo ako krajina búraných mostov zrodila národ

Text a foto: Mar tin JARINKOVIČ

kým, podľa ktorého hlavnou príč inou 
ľahkého ovládnutia Bosny Osmanmi 
bola absencia silnejšej jednotia-
cej vnútornej politickej a cirkevnej 
organizácie. Rozvratom v cirkev-
nej oblasti, kde sa po stároč ia vie-
dol zápas medzi katolíckou cirkvou 
a miestnou tzv. bosnianskou cirkvou, 
ktorú historici nie celkom korektne 
označ ili za odnož Bogomilskej sekty, 
možno č iastočne vysvetliť aj rýchlu 
a masovú islamizáciu Bosny. Tento 
proces bol do značnej miery „dobro-
voľný“, ak pod dobrovoľnosťou rozu-
mieme aj ekonomický tlak osman-
ského systému, ktorý neumožňoval 
uplatnenie neislamskému živlu v ríši. 
V tomto kontexte treba vnímať rôzne 
teórie bosniackych historikov, ako 
napríklad prof. Muhameda Filipo-
vića, ktorý sa usiluje argumentovať 
akousi domnelou blízkosťou bos-
nianskej cirkvi s islamom č i údajnou 
solidaritou osmanských vladárov 
s jej vyznávačmi ako číre romantické 
báje. Pravda bola totiž oveľa prozaic-
kejšia. Ako uvádza Hladký, sprievod-
ným javom prvého obdobia osman-
skej nadvlády druhej polovice 15. 
storočia bolo spustošenie a devastá-
cia celých oblastí. Dôležitým faktom, 
na ktorý poukazuje Hladký, je skutoč-
nosť takmer absolútnej diskontinuity 
medzi stredovekou Bosnou a neskor-
šou Bosnou nanovo vybudovanou 
Turkami. Podľa Hladkého z pôvod-
ného osídlenia centrálnej Bosny 
následkom tureckého bašovania pre-
trvalo na jej území sotva dvadsať až 
tridsať percent obyvateľstva. Zvyšok 
bol čiastočne odvlečený na východ, 
čiastočne utiekol na západ či bol 
jednoducho pobitý vrátane domácej 
šľachty. Do vyprázdneného priestoru 
Turci nanovo osídľovali slovanské 
obyvateľstvo, už v tom čase čias-
točne islamizované, z východných už 
skôr podrobených oblastí. 

■ OSMANSKÁ POROBA
Netreba preto zabúdať ani na 

túto odvrátenú stránku tureckej nad-

s postupným úpadkom ríše čoraz 
väčšiu nespokojnosť, čo sa odra-
zilo aj v prejavoch ľudového odporu. 
Animozita medzi miestnym privilego-
vaným „poturčeným“ obyvateľstvom 
a neplnoprávnymi kresťanmi siaha 
hlboko do týchto č ias osmanskej 
poroby.

■ ZROD NÁRODA
Devätnáste storoč ie konfronto-

valo posledný výbežok odumierajú-
ceho osmanského impéria – zaostalú 
Bosnu, s novým fenoménom 
v podobe zrodu moderných národov. 
Nové spoločenské vrenie, spôsobené 
prienikom moderných národných 
ideí zo Srbska č i z chorvátskej časti 
Rakúska-Uhorska, čoraz viac pôso-
bilo na dokonštituovanie národnej 
identity miestnych katolíkov a pra-
voslávnych. Značne v tomto procese 
zaostávali bosnianski moslimovia, 
ktorí voč i národnej diferenciácii 
zostávali dlho ľahostajní. Moslimo-
via vychádzajúci z osmanskej tradí-
cie totiž nepovažovali vymedzenie 
svojej etnickej príslušnosti za dôle-
žité. Základným rámcom ich iden-
tity ostávala duchovná príslušnosť 
k univerzálnemu islamskému svetu. 
Toto civilizačné omeškanie prispelo 

k vystupňovaniu srbsko-chorvát-
skeho zápasu o pritiahnutie moslim-
ského živlu na svoju stranu. Kto by 
presvedč il moslimov, získal by nárok 
na Bosnu, ktorý Chorváti i Srbi, 
každý zo svojho pohľadu, odôvod-
nene deklarovali. Rozhodujúcim 
faktorom, ktorý sa zaslúžil o pretr-
vanie moslimského živlu v Bosne, sa 
stalo Rakúsko-Uhorsko. Podunajská 
monarchia nielenže zabránila vypu-
deniu moslimov po roku 1878,  keď 
anektovala Bosnu, ale dokonca ako 
prvá sa prič inila o budovanie ich 
národného uvedomenia. 

■ PROGRAM BOSNIACTVA
Viedeň v svojej bosnianskej 

hre stavila na moslimský živel, od 
ktorého na zámenu za ponechanie 
privilegovaného postavenia očaká-
vala lojalitu. V úsilí o neutralizáciu 
prieniku srbských národných ideí 
zas rakúsko-uhorská správa na čele 
s ministrom Benjaminom Kállayom 
prišla s programom „bosniactva“, 
ktorý hlásal, že obyvatelia Bosny 

vlády. Najmä preto, že v súčasnosti 
sa čoraz častejšie nielen na Západe 
stretávame s idealizáciou osman-
ských pomerov. Na jednej strane je 
síce pravda, že Osmanské impé-
r ium v čase svojich výbojov pred-
stavovalo jednu vyspelú civil izáciu. 
Turci v Bosne vybudovali novú, 
dovtedy nepoznanú sieť mestskej 
aglomerácie na t ie časy s moder-
nou infraštruktúrou verejných 
služieb (napr. v oblasti hygieny – 
kúpele, č i školstva a pod.). Budo-
vaniu však predchádzalo barbarské 
ničenie. Rovnako treba uznať, že 
osmanský systém sa vyznačoval 
náboženskou toleranciou. Táto 
„tolerancia“ však bola nevyhnutná 
na existenciu systému postave-
ného na exploatácii a vykorisťo-
vaní inovercov (kresťanov a židov), 
tvoriacich neplnoprávny element 
vystavený na milosť a nemilosť pri-
vilegovanej moslimskej spoločnosti. 
Systém postavený na neplnopráv-
nom, ponižujúcom postavení značnej 
časti obyvateľstva vyvolával najmä 

bez ohľadu na konfesiu tvoria jeden 
svojbytný národ. Tento program 
nebol úplnou novinkou č i výmys-
lom Rakúšanov. Podľa Hladkého sa 
povedomie prináležitosti k Bosne 
objavovalo už počas existencie Bos-
nianskeho kráľovstva v stredoveku. 
Toto tvrdenie však podľa skromného 
úsudku autora tohto č lánku treba 
vnímať skôr v rovine hypotézy. Pocit 
prináležitosti k Bosne sa neskôr 
objavil aj u miestnych moslimských 
begov. Tí ho však vnímali výslovne 
stavovsky, ako upozorňuje Hladký. 
Práve pre tento stavovský exkluzi-
vizmus však rakúska snaha o zosku-
penie celej bosnianskej populácie 
pod zástavu bosniactva zlyhala 
– ani jeden z národov nemal záu-
jem o takúto integráciu. Bosnianski 
moslimovia radšej ostali len pri svo-
jej konfesionálnej identite. Kráľovská 
Juhoslávia so svojím integračným 
juhoslavizmom tiež nebola veľmi 
priaznivá dokonštituovaniu Bos-
niakov ako národa. Priaznivejšie 
podmienky nastavili až komunisti, 
ktorí sa po vojne najprv prič inili 
o vytvorenie Bosny a Hercegoviny 
ako jednej zo zväzových republík 
Juhoslávie. Od roka 1971 si mohli 
bosnianski moslimovia uvádzať 
národnosť Moslim, čo predstavovalo 
svojský vrchol ich emancipačného 
úsilia, aj keď z pohľadu logiky išlo 
skôr o slepú uličku, ktorú umož-
nil odstrániť až rozpad spoločného 
štátu. V roku 1993 došlo k logic-
kému finálnemu medzníku národnej 
emancipácie bosnianskych Mosli-
mov ich definitívnym stotožnením 
s pomenovaním Bosniaci. 

■  NOVODOBÉ MÝTY
Samotný proces doformovania 

národného povedomia tým však 
nebol ukončený. Práve naopak, 
udalosti deväťdesiatych rokov 20. 
storoč ia vyvolali v spoločnosti nový 
záujem o etnogenézu Bosniakov. 
Objavili sa nové tézy a interpretá-
cie, ktoré ako u každého „mladého“ 
národa mali suplovať nedostatky 
jeho etnogenézy.  Biele miesta sa 
nezriedka začali vyp ĺňať mýtmi 
a legendami. Do takejto kategórie 
možno radiť tézy profesora Envera 
Imamovića, ktorý sa na vlne fan-
tázie nechal uniesť až do ďalekej 
prehistórie. Podľa jeho tvrdení 
totiž Bosniaci sú potomkami Argej-
cov – ilýrskeho kmeňa, ktorý pred 
dvetisíctristo rokmi založili prvú 
štátnosť, ktorá odolala nielen Rima-
nom, ale aj nájazdu slovanských 
dobyvateľov. Podľa neho tak Slo-
vania obklopili Bosnu zo všetkých 
strán, ale neovládli ju. Za nezná-
mych okolností sa im podarilo báj-
nych Argejcov jazykovo asimilovať 
takým zázračným spôsobom, že 
v žilách Bosniakov dodnes „nete-
č ie slovanská krv“(sic!). Tézy pro-
fesora Imamovića však predsa len 
predstavujú skôr okraj historiogra-
f ie. Hlavný bosniacky intelektuálny 
prúd nespochybňuje slovanský 
pôvod svojho národa. Zápasia však 
s o to väčšou dilemou, ako sk ĺbiť 
prihlásenie sa k tradícii prvej bos-
nianskej štátnosti, predstavujúcej 
uholný kameň nárokov na dnešnú 
Bosnu s moslimskou identitou ako 
najvýraznejším výdobytkom osman-
ského dedičstva a zároveň najzá-
kladnejším prvkom ich národnej 
identity. Túto schizofréniu sa snažia 
preklenúť rôznymi romantizujúcimi 
konceptmi o bosniacko-tureckej 
symbióze, napríklad spomínaného 
profesora Filipovića. Uvidíme, 
kam sa tento vývoj v budúcnosti 
bude uberať. Pravda je však taká, 
že pokým sa nepodarí urovnať 
srbsko-bosniacky antagonizmus 
a pokým u Bosniakov bude kon-
fesionálna príslušnosť základným 
určovacím komponentom identity 
zbližujúcim ich s islamským sve-
tom, ťažko v ich prípade počítať 
s rozvojom akýchsi vzťahov na 
báze slovanskej vzájomnosti, keďže 
táto u nich nehrá žiadnu integrujúcu 
rolu.   

Socha prvého bosnianskeho kráľa Tvrtka I . Kotromanića v Tuzle

Ostatky posledného bosnianskeho kráľa Stjepana Tomaševića sú dnes uložené vo 
františkánskom kláštore sv. Lukáša v bosnianskom meste Jajce. 

Dynastia bosnianskych kráľov Kotro-
manićovcov dala Bosne svoju symboli-
ku. Vľavo Kotromanićovský erb, vpravo
erb Republiky Bosna a Hercegovina
z obdobia občianskej vojny. Dnes je na-
hradený neutrálnou symbolikou s eu-
rópskym motívom symbolizujúcim, že
Bosna a Hercegovina je štátom troch
konštitutívnych národov.
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Prvý filmový Jánošík takmer zruinoval tvorcov

Kto prišiel počas posledného 
augustového víkendu do Prónayov-
skej kúrie, dozvedel sa viac. Epicen-
trom diania bola totiž práve blatnická 
gotická kúria, ktorú si z nedávnej 
minulosti návštevníci pamätajú ako 
Múzeum Karola Plicku. Nečudo, veľký 
český fotografický a filmový priazni-
vec slovenského národopisu (tvorca 
napríklad legendárneho dlhometráž-
neho etnografického celuloidového 
skvostu Zem spieva a či matičného 
krajanského dokumentu o Slovákoch 
v Amerike) poznal dedinu a jej okolie 
dôverne a často tam tvoril. Bol však 
ešte jeden dôvod – oveľa silnejší. 
Úplne prvý slovenský celovečerný film 
Jánošík z roka 1921, o ktorého vznik 
sa postarali bratia Daniel a Jaroslav 
Siakeľovci a viacero scén situovali 
práve do vnútorných aj vonkajších 
priestorov tohto sídla. Hoci si vo filme 
„zahrala“ aj úžasná scenéria neďalekej 
Gaderskej doliny a či vzdialenejšieho 
Šútovského vodopádu, Blatnica hrala 
prvé husle. Hja, poviete si, bližšia 
košeľa ako kabát, veď Siakeľovci boli 
Blatničania, nuž kde sa im mohlo filmo-
vať a tvorivo rozmýšľať lepšie? Nebolo 
to však až také priamočiare, ako by 
sa všetko mohlo zdať dnes. Stačí sa 
aspoň v skratke pozrieť na okolnosti 
a vznik národného filmového pokladu.

■ PODNET Z AMERIKY
Onedlho po vzniku Českosloven-

ska založili Slováci v Chicagu Tatra 
Film Corporation (TFC), aby mohli 
nakrúcať „drámy, veselohry, cesto-
pisy a historické deje“. S nápadom na 
nakrúcanie filmov v domovine prišiel 
majiteľ továrne na premietacie prí-
stroje Andrej Šustek a založil filmovú 
spoločnosť, ktorá sa včlenila do TFC. 
Tá vyslala delegáciu nakrútiť Jánošíka. 
Réžia „prischla“ Jaroslavovi Siakeľovi, 
brat Daniel bol kameraman a s nimi 
prišli aj František Horlivý ako „art 
director“ a producent Ján Závodný 
ako predseda spoločnosti. Jánošíka 
stvárnil český herec Theodor Pištěk, 
jeho milú slovenská ochotníčka Mária 
Fábryová (viac o nej neskôr). Pra-
mene hovoria, že štáb aj s komparzis-
tami mal vyše štyristo „hláv“ a nakrú-
canie trvalo štyri mesiace. 

„Film neni síce dokonalý... no 
ako prvý slovenský výrobok hraný 
slovenskými hercami je to dielo vyni-
kajúce,“ písal vtedy časopis Sloven-
ský svet. V mestách na Slovensku 
aj v Česku a na Morave Jánošíka 
sledovali vypredané sály. Film mal 
premiéru v Žiline 21. novembra 1921, 
o štyri dni neskôr bola pražská v troch 
kinách súčasne a prvého decembra 
americká. Divácky úspech dobrý, 
umelecký slušný, no financie? Václav 
Macek v Dejinách slovenskej kinema-
tografie píše, že príjmy z distribúcie 
nepokryli náklady a spoločnosť Tatra 
Film Corporation zanikla. Ba aj po 
jej jedinom filme akoby sa zatvorila 
nadlho zem. Krátko po druhej sveto-
vej vojne začal po filme pátrať filmový 
historik Ivan Rumanovský a podarilo 
sa mu nájsť útržky kópie. Naň nadvia-

Pýtate sa, prečo toto výroč ie oslavovali v turč ianskej Blatnici? Pretože presne tak dlho je dedina na f i lmovej mape – spolu s prvým slo -
venským celovečerným f i lmom Jánošík! Prvým f i lmovým políčkom – „dôvodom“ storočnice. 

Storočnicu slovenského filmu slávili štýlovo v  rodisku Siakeľovcov v Blatnici

Text a foto: Igor VÁLEK

zal Štefan Vraštiak a koncom šesť-
desiatych rokov napísali režisérovi 
Siakeľovi, či on nemá filmovú kópiu. 

„Napísal, že on, bohužiaľ, nemá, 
ale aby sme sa obrátili na Závod-
ného... Už si ani nepamätám, ako sme 
získali adresu, napísali sme mu a on 
nám v liste z konca roka 1969 napí-
sal: ‚To, po čom pátrate, je v mojej 
garáži,‘“ povedal medzitým zosnulý 
Vraštiak pre projekt Oral history Fil-
movej a televíznej fakulty VŠMU. 
Závodný sa ponúkol, že film prive-
zie a daruje Slovenskému filmovému 
ústavu, čo v júli 1970 aj urobil.

■ OBNOVENÁ PREMIÉRA
Obnovenú premiéru mal Jáno-

šík, o ktorého rekonštrukciu sa 
postaral I. Rumanovský, v roku 1975. 
Dajme však slovo historikovi kultúry 
a publicistovi Petrovi Cabadajovi, 
jednému z organizátorov podujatia 
v Blatnici. Z pohľadu dneška to 
vyzerá až exkluzívne, no vieme, 
že prvý filmový Jánošík mal osudy 
dramatickosťou pripomínajúce osud 
hlavného hrdinu...         

„Okolnosti vzniku, priebeh nakrú-
cania, ťažko uveriteľné problémy i cel-
kový osud prvého slovenského hra-
ného titulu a jeho tvorcov predstavujú 
fascinujúci námet na samostatný dlho-
metrážny film, respektíve televízny 
seriál. Polstoročie sa vôbec nevedelo, 
či existuje aspoň jedna kópia. Nako-
niec sa našla „zaparkovaná“ v chi-
cagskej garáži producenta, a ďalej 
to už poznáte... No a to nehovorím o 
fakte, že Jánošík takmer existenčne 
zruinoval jeho tvorcov – priekopníkov 
slovenskej kinematografie...“ Čo zna-
menal prvý celovečerný film Jánošík 

sa na pódiu a v hľadisku vytvorenom 
v rozľahlej záhrade spomínanej kúrie 
schyľovalo k slávnostným fanfáram – 
akoby uťal. 

„Keď ide čierňava od Martina, 
nebýva to až také zlé...“ povedal 
nám miestny podnikateľ v cestov-
nom ruchu pán Macko. Mal pravdu, 
miesto akoby bolo okom pomysel-
ného hurikánu, ba sa naň pousmialo 
aj slnko zapadajúce za štíty Veľkej 
Fatry. Rapídne rástol počet divákov 
(hoci mnohí, čo sa chystali, „cúvli“, 
veď všade dookola lialo), ktorých 
nadchol SĽUK, storočný (už zdigi-
talizovaný) Jánošík, dokument Keď 
sa povie Blatnica... Medzi čitateľov 
vyslali rovnomennú knihu (klapnutím 
filmovej klapky), Blatnicu vo filme 
pripomenula aj panelová výstava. 
Kniha i dokument ponúkajú „pohľady“ 
venované unikátnym archeologickým 
nálezom (Blatnici sa hovorí Sloven-
ská Trója, spomenieme legendárny 
meč), hradu, olejkárstvu a šafra-
níctvu, architektúre, osobnostiam, 
prírodným krásam... Hľadajú odpo-
vede na otázku, prečo má neveľká 
turčianska obec v slovenských deji-
nách filmu osobitné postavenie. Veď 
ako počas večera povedal gene-
rálny riaditeľ Slovenského filmového 
ústavu (ktorý výrazne pomohol) Peter 
Dubecký, vzniklo tam sedemnásť 
filmov. Aj vďaka nádhernej prírode 
a či bezprostrednej spojitosti so SNP 
sa v Blatnici a okolí nakrúcali hrané 
a televízne filmy (vrátane rozprávok), 
dokumentárne, populárno-náučné, 
prírodovedecké, folklórne, zvyko-
slovné, reportážne... Z celovečer-
ných hraných spomenieme dvojdielny 
farebný kinohit režiséra Paľa Bielika 
Jánošík (1962 – 1963) a film z čias 
SNP Dolina (1973). 

■ FILMOVÁ MAPA
Panelová výstava Blatnica – 100 

rokov na filmovej mape s reprezen-
tačným katalógom reflektujú spo-
mínané. Popri ťažiskových textoch 
a vzácnych fotografiách nechýbajú 
biografické medailóny tvorcov, his-
torky, zaujímavosti. Vieme, že si ju 
postupne budú môcť pozrieť obyva-
telia ďalších častí regiónu, kde sa 
prvý Jánošík nakrúcal, miest, kde 
sa hral, ba aj Česi a návštevníci 
v Prahe...

Za všetkým hľadaj človeka 
a ľudí. Petra Cabadaja už poznáte, 
spomeňme ešte grafika Jána Novo-
sedliaka a, samozrejme!, starostu 
Karola Čičmanca (pôvodným vzdela-
ním aj povolaním herca). Ako správna 
hlava komunity bol a stále je tam, 
kde ho treba, a opäť robil a organi-
zoval s príslovečným odhodlaním 
(opýtajte sa miestnych). A hoci (bez 
preháňania) doslova padal od únavy 
aj deň po, ešte nám povedal, že má 
do budúcnosti veľké plány. Napríklad 
s Prónayovskou kúriou, ktorá sa má 
zmeniť na múzeum slovenskej kine-
matografie, ale aj šafraníctva v Turci, 
multikultúrny bod na konanie podu-
jatí – od tradičných etnografických 
(napríklad jarmokov) až po (filmové) 
festivaly atď., atď.... 

Kruh sa akoby uzavrel, no príbeh 
bude pokračovať ďalej a isto bude 
mať ešte veľa (nielen) filmových okie-
nok. Keď píšem tieto riadky, v Blat-
nici prší. Pribúda aj voda v potoku 
pretekajúcom sviežo Blatnicou. Na 
viacerých miestach na ňom klepocú 
nápadito ozdobené mlynčeky. Ich 
klepot a cinkanie znie ako príjemná 
a tajnosľubná pozvánka. Kto ju 
prijme, neobanuje, keď na vlastnej 
„koži“ spozná, čo to znamená – Keď 
sa povie Blatnica... 

Michal Miloslav Hodža. 
Slovenský národný buditeľ, 
evanjelický kňaz, básnik, jazy-
kovedec, reprezentant sloven-
ského národného hnutia v šty-
ridsiatych rokoch 19. storoč ia 
(č len „trojice“ Štúr – Hurban 
– Hodža). Brat Ondreja Hodžu 
a strýko Jána Miloslava Hodžu 
a slovenského politika, štátnika 
a publicistu Milana Hodžu. O nie-
koľko dní, 22. septembra, si pri-
pomenieme (zostáva dúfať ) jeho 
narodeniny z roka 1811. Skonal 
26. marca 1870 v Českom Tešíne. 
Svojou prácou, postojmi na kultúr-
nom, národnom č i cirkevnom poli 
vytvoril Hodža duchovnú cestu 
niekoľkých generácií.

Hodža nebol nestranným pozo-
rovateľom udalostí, ale angažoval 
sa v národných otázkach, bol spolu-
tvorcom projektu kodifikácie spisov-
nej slovenčiny v roku 1843 (spolu 
so Štúrom a s Hurbanom), spoluza-
kladateľom Tatrína (1844), prvého 
spolku Slovákov, ktorý bol inštitu-
cionálnou manifestáciou úsilia Slo-
vákov o uznanie ich národnej svoj-
bytnosti, bol jedným z iniciátorov 
tzv. Žiadostí slovenského národa 
z mája roka 1848 – žiadostí urče-
ných viedenskej vláde, ktorými sa 
Slováci domáhali zrovnoprávnenia 
s Maďarmi. Zúčastnil sa tiež na 
prvej výprave slovenských dob-
rovoľníckych oddielov, ktoré pod 
rakúskym velením bojovali počas 
„jari národov“ s Maďarmi. Nedo-
padla pre neho príliš slávne, pre-
tože po prvej prehratej potýčke pri 
Senici opustil oddiel pod zámien-
kou, ako to neskôr vysvetľoval Hur-
banovi, získať pomoc vo Viedni. 
Túto „zbabelosť“ mu nemohol 
odpustiť ani  Štúr. Za dezerciu ho 
dokonca chceli postaviť pred vojen-
ský súd.

Okrem tohto incidentu bol 
Hodža zaangažovaný aj do sloven-
ského povstania proti Maďarom, ale 
už v druhej línii. Na bojoch sa viac 
bezprostredne nezúčastňoval.

Jeho činnosť bola napokon vie-
denskou vládou ocenená. Na jeseň 
v roku 1850 bol dokonca vyzname-
naný Zlatým krížom cisára Fran-
tiška Jozefa I. za zásluhy. Treba 
zdôrazniť, že v podstate bol stúpen-
com umiernenej politiky, bol proti 
radikálnym vystúpeniam Slovákov, 
ktoré by mohli viesť ku konfliktu 
s vládou. Takáto politika sa preja-
vila ako krátkozraká a neúčinná. 
Nespravodlivo mu prischla povesť 
zbabelca, ktorý uteká z boja.

Znalci Hodžovho života ho 
hodnotia ako človeka s bohatým, 
komplikovaným vnútorným životom, 
ktorý viedol ustavičný celoživotný 
zápas. V boji za svoje duchovné 
ideály budil Hodža často dojem, že 
jeho úsilie je namierené len proti 
konkrétnym osobám. „Já ne – to ne, 
co nebudu míti u žádneho přízne, 
pochlebovati se nebudu ani plaziti, 
musel bych býti jináče červík a ne 
člověk. Človečenstvo celé u kaž-
dého člověka, co representanta 
člověčenství, si vážim nade všecko, 
ale právěže si vážim to, vážim si 
i své, nebo ono jest len ohlas tohto 
skutečnosti.“ Biskup Štefan Samuel 
Osuský odmietal Hodžov prejav 
kvalifikovať ako osobný. Argumen-
toval tým, že človek, ktorý vedie 
boj len za svoje osobné záujmy, sa 
nevie obetovať a nekončí tak tra-
gicky ako Hodža. Podľa Osuského 
je negatívne hodnotenie Hodžovho 
konania výpoveďou o samotnom 
hodnotiteľovi a znamená nepocho-
penie „záhadnej bytosti“ Michala 
Miloslava Hodžu. ( ib)

K U L T Ú R A

Cestár 
generácií

pre rodiacu sa slovenskú kinematogra-
fiu a jej postavenie na filmovej mape 
sveta?

„To, že tri roky po vzniku spoloč-
ného štátu Čechov a Slovákov mal 
premiéru náš prvý hraný film a bola tak 
napísaná úvodná kapitola v súčasnosti 
jubilujúcej storočnej slovenskej kine-
matografie. Vďaka filmu Jánošík sa 
Slovensko podľa niektorých prameňov 
zaradilo medzi desať krajín sveta, kde 
v nemej ére svetového filmu vznikla 
celovečerná hraná snímka..

Film sa spája, pravdaže, s osudmi 
a so životmi ľudí. O Siakeľovcoch 

aj o Závodnom sme už písali, mám 
teraz na mysli prvú slovenskú filmovú 
herečku v úlohe Aničky, Jánošíkovej 
milej. „Túto stvárnila Mária Fábryová 
– rodáčka z Martina. Ako zanietená 
ochotnícka herečka dostala rolu na 
základe divadelnej fotografie (naštudo-
vanie hry Ferka Urbánka Rozmajrín), 
ktorú poslala strýkovi do USA. Keďže 
pochádzala zo zámožnejších spolo-
čenských kruhov, musela sa naučiť 
prať v potoku a či okopávať zemiaky, 
aby jej kreácia pôsobila vierohodne. 
O tom, že môže v Jánošíkovi účin-
kovať, rozhodla rodinná rada, ktorá 
usúdila, že je dôležité podporiť vznik 
prvého filmu. Po skončení nakrúcania 
sa Mária Fábryová (po vydaji Nová-
ková), prvá slovenská filmová herečka, 
vrátila k učiteľskému povolaniu, anga-
žovala sa tiež v Živene...“   

 Nedá mi neopýtať sa, keďže 
Jánošík je spájaný najmä s rodnou 
Terchovou, či si vo filme zahral nejakú 
„epizódku“ aj Terchovčan?                                                    

 „Okrem hlavnej postavy a jednej 
zmienky v titulkoch nemá prvý sloven-
ský hraný film s Terchovou nič spo-
ločné. Neplatí to už ale o zrekonštru-
ovanej a ozvučenej verzii, ktorú v roku 
1975 režíroval erudovaný filmový 
historik a režisér Rumanovský. Ten 
popri hudbe skladateľa Jozefa Malovca 
šikovne použil aj terchovskú muziku. 
Treba povedať, že pre neho boli prvý 
sfilmovaný Jánošík a jeho tvorcovia 
doslova srdcovou záležitosťou.“

■ BLATNICKÉ FANFÁRY                                                                                                      
Vrcholom trojdňového podujatia 

bol sobotný večer a noc. Aj keď „moc-
nosti“ zhora nešetrili dažďovou vodou 
vlastne po celý týždeň, v čase, keď 

Filmový plagát k prvému slovenskému filmu bratov Siakeľovcov

Hrad Blatnica, kde sa nakrúcali viaceré scény do prvého Jánošíka...
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Svetoznámy hudobný génius Franz LISZT, známy celému svetu ako klavírny virtuóz a skladateľ, mal práve k Bra-
tislave mimoriadny, osobitý a úprimný vzťah. Každý, kto sa zaujíma o hudbu a život Franza Liszta (1811 – 1886), 
sa mohol dočítať, že práve v Bratislave sa začala a v plnom lesku zažiarila sláva deväťročného Liszta. Na túto 
udalosť Liszt nikdy nezabudol. Bol to slávny koncert, ktorý sa uskutočnil 6. novembra 1820 a ktorý mu otvoril 
brány do sveta. 

Slovenský národ má množstvo významných osobností, ktoré po stáročia potvrdzujú jeho talent a pracovitosť. 
Niektoré poznáme, iné menej a mnohé možno upadajú do zabudnutia. Počas môjho genealogického výskumu 
sa mi podarilo na takéto osobnosti naraziť,  hoci takmer vybledli z našich dejín. Medzi ne jednoznačne patrí aj 
Pavol Vitkai.

Jedna zo správ hovorí, že koncert sa 
konal v paláci grófa Michala Esterháziho 
na Ventúrskej ulici. Liszt tu upútal nielen 
svojou hrou, ale aj hrou náhodne predlo-
žených skladieb. Prekvapil do takej miery, 
že sa zaňho zaangažovali bratislavskí 
magnáti z rodu Amadeovcov, Apponyiov-
cov, Szapáriovcov, Viczayovcov. 

■ BRATISLAVSKÍ MECÉNI
Mimoriadnu úlohu v Lisztovom živote 

zohral Thadé Amadé z bratislavskej Vra-
kune, ktorý sa zaujímal o mladého Liszta 
a viedol o ňom živú korešpondenciu so 
známym skladateľom Salierim vo Viedni. 
Vďaka finančnej pomoci sa mohol Adam 
Liszt, Franzov otec, oprieť o tých svetovo 
známych pedagógov, ktorí mohli priviesť 
mladého talentovaného Liszta k najvyš-
ším métam umenia.

Zaujímal sa najmä o klaviristu, skla-
dateľa, bratislavského rodáka Johanna 
Nepomuka Hummela (1778 – 1837), 
ale neskôr sa obrátil na Karla Czerného 
a Salieriho, ktorý viedol Liszta pri štúdiu 
kompozície. Czerny bol žiakom Hummela 
a Beethovena a možno právom povedať, 
že moderná klavírna hra Viedenskej školy 
dlhuje veľké poďakovanie práve Humme-
lovi, o ktorom sa aj Franz Liszt vyjadroval 
v superlatívoch.

■ FORMUJÚCE VPLYVY
Ale čím bol a zostal Franz Liszt pre 

Bratislavu? Nepochybne nielen veľkým 
umelcom, pedagógom, ale aj mysliteľom, 
znalcom umenia a dejín, čo sa prejavilo 
v jeho korešpondencii a knihách. Vo svete 
nie vždy bola známa jeho charitatívna 
angažovanosť. Mimoriadne významná 
bola práve v Bratislave. Už ako dieťa ho 
formovali františkánske rímskokatolícke 
zásady. Vo svojej filantropickej činnosti 
myslel nielen na katolícke, ale aj na iné 
cirkevné organizácie v Bratislave. Brati-
slavčania si boli vedomí osobitého vzá-

Publikácia Biografia Slovenska 
obsahuje zápis: Pavol Vitkai, pôvodne 
Vitko, narodený v Spišskom Bystrom, 
pochovaný v Orawke v dnešnom 
Poľsku. Jeho životný osud je až 
symbolickým zobrazením osudov 
nášho národa.  Z matričných zápisov 
vyplýva, že pri krste 31. 12. 1779 bol 
v obci Kubachy, dnes Spišské Bystré, 
okres Poprad, zapísaný ako Pavol 
Vitko, ktorý sa stal rímskokatolíckym 
kňazom, študoval v Ružomberku, 
Banskej Bystrici, Bratislave, Trnave, 
Kecskeméte. 

■ ORAVSKÝ KŇAZ
Od roka 1804 bol kaplánom 

v Ružomberku, následne od 1807 
farárom v Bobrove na Orave, po 
roku 1828 v Zubrohlave a v posled-
ných rokoch života vzhľadom na 
svoj vyšší vek žiadal o preloženie 
do obce Orawka,  obývanej sloven-
ským obyvateľstvom, kde aj umrel 
14. 11. 1842. Pochovaný je v blízkosti 
vchodu do krásneho dreveného kos-

Miroslav DEMKO – Foto: archív SNN

Text a foto: Ján VITKO

venie prilákalo veľa odborníkov z cudziny, 
nielen z Viedne, ale i z Pešti. Korešpon-
denčný kontakt udržiaval aj s organizáto-
rom bratislavského hudobného a kultúr-
neho života Jánom Batkom. 

Vieme, že popri silnom kulte Wag-
nera sa aj tu viedli debaty smerujúce 
k moderným prúdom a obhajobe progra-
movej hudby. V roku 1874 Liszt zavítal 
do Bratislavy niekoľkokrát. V roku 1877 
vystúpil koncertne. Miestna tlač (Press-
burger Zeitung) podčiarkla skutočnosť, že 
zisk z koncertu sa má venovať postaveniu 
pomníka Johanna Nepomuka Hummela. 
Liszt koncertoval v Bratislave v rokoch 
1881, 1882 a 18. marca 1883 uviedli jeho 
oratórium Legenda o sv. Alžbete v brati-
slavskom Dóme sv. Martina za účasti elity 
zo strednej Európy. Omšu s veľkým úspe-
chom dirigoval Jozef Thierd-Laforest. 
V ďalšom roku, 25. februára, tu Liszt diri-
goval svoju Korunovačnú omšu. Krátko 
na to, už 19. a 20. apríla toho istého 
roka, patrí medzi najčestnejších hostí 
v Bratislave u biskupa Heillera. V roku 
1885 asistuje Liszt v Bratislave pri kon-
certe slávneho klaviristu Rubinsteina, tiež 
s cieľom podporiť zbierku na Hummelov 
pomník. 

Liszt bol pri všetkom, čo sa týka pro-
pagovania Bratislavy. Aj pri jeho posled-
nej návšteve v tomto meste bola prítomná 
hudobná elita z okolitých miest, akoby 
vedeli vycítiť želanie Liszta urobiť z Bra-
tislavy dôležité hudobné centrum. Slávny 
rakúsky skladateľ a dirigent Anton Bruck-
ner nečakal vo Viedni, ale vycestoval do 
Bratislavy, aby venoval Lisztovi svoju 
slávnu 7. symfóniu. Známy znalec Liszta 
Zoltán Hrabussay zanecháva takmer 

Toto mesto vždy bolo a je doteraz jedno 
z najvýznamnejších miest Lisztovho kultu.“ 

V Bratislave sa prezentoval nielen 
ako slávny klavirista, dirigent, skladateľ, 
ale aj ako umelec, ktorý upozorňoval 
na iných skladateľov a sám uvádzal ich 
skladby. Ako priateľ a pedagóg napríklad 
navštívil v roku 1858 v Bratislave rodinu 
Vrábelyiovcov v čase, keď sa mladá Sera-
fína, vydatá za známeho Lisztovho žiaka 
Tausiga, pripravovala na klavírnu kariéru. 

■ SPOLOČENSKÉ UDALOSTI
Každá návšteva Liszta v Bratislave 

bola vyslovene spoločenskou udalosťou. 
Tak to bolo aj v roku 1872, keď sa Liszt 
zúčastnil na koncerte svojho žiaka a zaťa 
Hansa Bülowa, ktorý sa ako klavirista 
predstavil v Bratislave niekoľkokrát. 

Vedenie Bratislavského hudobného 
spolku (Musikverein) pri príležitosti štyrid-
saťročného jubilea založenia sa rozhodlo 
uviesť Lisztovu Ostrihomskú omšu, o 
ktorej sa viedli silné polemiky. Jeho diela 
vynikajúco naštudoval dirigent svetového 
mena Karol Mayerberger. Sám Liszt sa 
na tomto predstavení zúčastnil. Predsta-

jomného vzťahu s Lisztom a nie náhodou 
ho v tomto meste označovali za ochrancu 
umenia a hudobnej múzy. 

■ DESIATKY NÁVŠTEV
Lisztovych návštev Bratislavy boli 

desiatky, pričom každá mala v jeho 
živote osobitné miesto. Výrok Lisztovho 
žiaka, známeho maďarského umelca 
Gejzu Zichyho, je stále silnou ozvenou. 
Dvadsaťsedem rokov po Lisztovej smrti 
dal na vedomie svetu: „Aj dnes Lisztov 
kult kvitne v Bratislave ako ani v jednom 
z miest Uhorska.“ 

O tomto vzťahu Liszta k Bratislave 
vedela celá kultúrna a hudobná hierar-
chia, teda aj maďarské osobnosti a znalci 
hudby. Emmerich Horvath ešte pred 
niekoľkými desaťročiami vyhlásil: „Práve 
s Bratislavou, v ktorej po prvýkrát vystu-
poval ako malý chlapec, ostal spojený na 
celý život...“ 

Podobným spôsobom sa vyjad-
ril aj iný maďarský znalec Liszta Albert 
Sebestyén, ktorý zanechal odkaz pre 
Bratislavu: „Bohatý a trvalý vzťah Franza 
Liszta k Bratislave je všeobecne známy. 

Zlý tón nenarušil jeho vzťah k mestu

Život zabudnutého kňaza Vitka

Franz LISZT chcel z Bratislavy urobiť dôležité hudobné centrum

D e j i n y  S l o v á ko v  t v o r i l i  v z d e l a n í  a  s c h o p n í  ľ u d i a

meditatívny odkaz: „Je takmer zákoni-
tým javom v dejinách, že mestá majú 
svojich hrdinov a hrdinovia majú svoje 
obľúbené miesta... Rovnako silné citové 
puto viazalo Franza Liszta k Bratislave.“ 
Tento lisztológ podčiarkuje aj inú dôle-
žitú stránku Lisztovho zápasu o uznanie 
jeho diela: „Ani jedno mesto nepestovalo 
tak systematicky a s takým pochopením 
Lisztovo dielo v časoch bojov o uznanie 
ako Bratislava...“ Ale výrok samotného 
Franza Liszta k Bratislave je skutočnou 
perlou: „Nijaký zlý tón nepokazil čisté 
priateľstvo k Bratislave.“ 

■ OSOBNOSTNÁ ORIENTÁCIA
Keď máme v súčasnosti hodno-

tiť Lisztovo dielo a jeho aktivity, nikto 
nemôže poprieť jeho slovensko-slo-
vanskú orientáciu. Slováci, ktorí v 19. 
storočí boli kolonizovaným bezprávnym 
národom, sa tiež prezentovali rovnako 
ako Franz Liszt. Franz Liszt a jeho 
rodina neovládali maďarský jazyk a pre-
zentovali sa ako Uhri (Ungar, Hongrois 
– obyvateľ Uhorska). Lisztovo propago-
vanie slovenského skladateľa J. L. Bellu 
(Hainaldova cena), Hummela, tiež Cho-
pina, ruských skladateľov, ako aj skla-
dateľov malých a utláčaných národov 
(Griega a iných) nás posúva k novým 
pohľadom na Liszta. Liszt sa osobne 
zúčastnil na oslavách tisíceho výročia 
príchodu slovanských vierozvestcov 
Cyrila a Metoda v Ríme v roku 1863 
a tu uviedol svoju kompozíciu Slavimo 
Slavno Slaveni, ktorá zostala natrvalo 
v srdci Slovákov. Dodnes ho aj preto 
považujú za slovenského skladateľa.  
Tento vzťah Liszta k slovensko-slo-
vanským svätým oslovil aj slovenského 
historika Matúša Kučeru: „Každý si 
volí svojho svätého aj podľa národnej 
príslušnosti...“ Nie je zanedbateľné, že 
Franz Liszt pri svojom prvom návrate 
z cudziny do svojej domoviny v roku 
1839 práve v Bratislave vyslovuje vetu: 
„Oh! Moja divoká a vzdialená domo-
vina! Oh! Moji priatelia, amen!“ Túto 
vetu vyslovil len v Bratislave. Známy 
nemecký muzikológ Günther Kraft uza-
tvoril svoje poznanie z korešpondencií 
Liszta slovami: „Z výberu týchto listov 
vystupuje pred našimi očami človek 
a umelec Franz Liszt, spojený s Brati-
slavou od svojej mladosti až po vysoký 
vek...“ Vieme, že: „Žiadna krajina, žiadne 
iné mesto sa nemôže prezentovať takým 
privilegovaným, exkluzívnym vzťahom 
Franza Liszta ako práve Bratislava.“

sov, ktoré by grafológ mohol porovnať 
a možno aj stotožniť s existujúcimi 
známymi rukou písanými kapitolami 
XIV. až XXIV. Prvých trinásť  kapitol 
by sa mohlo nachádzať v pozostalosti 
Szontagovcov, ktorí boli poslednými 
známymi držiteľmi rukopisu. 

■ ARCHÍVNA KURIOZITA
V Schematizmoch katolíckej 

cirkvi sa podarilo objaviť vedľa seba 
zapísané dve rovnaké mená Paulus 
Vitkay senior a Paulus Vitkay junior. 
Ide o kuriozitu, že nositelia toho 
istého mena, žijúci v tom istom čase 
a obaja rímskokatolícki kňazi pôso-
biaci blízko seba, boli dvaja.  Paulus 

Vitkay junior pôsobil ako kňaz v Lip-
tovskom Hrádku, finančne podporoval 
opravu kostola v rodnom Spišskom 
Bystrom po predchádzajúcom požiari 
a daroval kostolu pozlátené cibórium 
s venovaním. Takto ho zaznamenal 
ako jediného donora pri oprave kostola 
cirkevný historik Ján Vencko vo svo-
jej knihe Dejiny štiavnického opátstva 
na Spiši. Liatinovú katedrálu z hrobu 
Paulusa Vitkaya juniora zachránili, zre-
konštruovali a dnes zdobí, zatiaľ bez 
označenia pôvodu, mestský park v Lip-
tovskom Hrádku. Pavol Vitko – Pau-
lus Vitkay junior, bol pokrstený v roku 
1780 v obci Kubachy a  zomrel v roku 
1835 v Liptovskom Hrádku. Dlhý čas 
som ich považoval za tú istú osobu – 
aj také prekvapenia ukrývajú archívy. 
Na konci pátrania som našiel tretieho 
Pavla Vitka,  ktorý sa narodil v blízkosti 
Kubách – v Hranovnici, v roku 1949 sa 
však usadil v Austrálii, kde o. i. zakla-
dal slovenský rozhlas, a dokonca je 
po ňom v Brisbane pomenovaná ulica. 
O ňom napísal knihu Kookaburru po 
slovensky spievať nenaučíš   štvrtý 
Pavol Vitko, ktorý už však zo Spiša 
nepochádza. 

Uhorsko bolo nástupníckym štá-
tom Veľkej Moravy, bol to  náš  štát 
a príslušníci slovenského národa 
žili a zomierali na rôznych miestach 
sveta mimo dnešných hraníc Sloven-
ska a mnohí upadajú do zabudnutia. 
Naše  dejiny tvorili vzdelaní, schopní 
ľudia, ktorí boli po stároč ia súčas-
ťou štátu, kultúry č i vedy. V minu-
losti mali svoje miesto v spoločnosti  
a právom im patrí miesto aj v našich 
dejinách.  

tola v Orawke. Počas svojho života 
neprekročil hranice Uhorska, kde sa 
narodil, ale podľa dnešných pome-
rov študoval v Maďarsku, pôsobil na 
Slovensku a pochovaný je v Poľsku. 
To je, pravdepodobne, dôvod, prečo 
takmer upadol do zabudnutia. 

Paulus Vitkay sa ako kňaz  stal 
čestným kanonikom pre oravský 
dištrikt. Bol prísediacim oravskej 
súdnej stolice, čo je pozoruhodné, 
pretože  takéto miesta zvyčajne obsa-
dzovali príslušníci šľachty alebo sku-
točne mimoriadne vážené osobnosti.   
Na  tento post ho predurčovala kvalifi-
kácia kňaza, schopnosť rozlíšiť dobro 
a zlo, teda to, na  čom je postavená 
naša civilizácia a  cyrilo-metodský 
odkaz, ktorý máme aj v Ústave SR. 

■ HORLIVÝ BOTANIK
Paulus Vitkay sa okrem iného 

horlivo venoval botanike. Bádal na 
Ďumbieri, Choči, Veľkom Stohu, 
Malom a Veľkom Rozsutci, Zubro-
hlave, Babej hore a inde. V roku 1822 

vypracoval dielo Flora Arvensis – 
Flóra Oravy. Našiel som časť jeho 
rukopisu kapitoly XIV až XXIV, ktorý 
bol zapadaný prachom v múzeu. Po 
ďalšom pátraní sa ukázalo, že Flora 
Arvensis je prvou botanickou zbier-
kou Oravy a všetci botanici neskôr 
botanizujúci na území Oravy vychá-
dzali z tohto diela, čo hovorí nielen 

o jeho komplexnosti, ale aj odbornej 
úrovni spracovania. Ako pokračova-
teľ oravských botanických výskumov 
Floru Arvensis spomína Mikuláš 
Szontagh, ktorý sa zmieňuje o tom, 
že mu starček Paulus Vitkay svoje  
dielo odovzdal. Uvádza ho aj ako 
prvého botanika  vo svojom diele 
Enumeratio... ktoré bolo vydané 
v roku 1863 vo Viedni. 

Nevedno, kde sa nachádza 
prvých trinásť kapitol, no Slovenské 
národné múzeum potvrdilo, že majú 
zbierku neidentifikovaných rukopi-

Franz LISZT chcel z Bratislavy vytvoriť 
stredisko hudobnej kultúry.

Dobová rytina centra Bratislavy aj 
s pomníkom Johanna Nepomuka Hum-
mela v popredí.

Franz LISZT vyvinul veľké usilie, aby 
Bratislava mala pomník Hummela.

Hrob pre Slovákov donedávna zabud-
nutého kňaza Pavla Vitkaia

M E M O R I Á L
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Precízna analýza ničivých síl Západu
Au to r  M i c h a e l  PA R E N T I  o d h a ľ u j e  s k u to č n ú  t v á r  i m p e r i a l i z m u

Je to mimoriadne poučné čítanie o nič ivých silách západného 
imperializmu za posledného pol storoč ia. Parenti nás opäť ohro-
muje neuveriteľne podrobnou analýzou toho, ako je v ktoromkoľ-
vek danom kapitalistickom štáte dominantnou paradigmou sila, 
ktorá sa používa proti vlastným národom na boj proti proletár-
skemu odporu. 
 Autor uvádza záznamy a zoznamy intervencionizmu 
USA a škôd, ktoré spôsobil krajinám „tretieho sveta“, ako sú 
početné puče v Latinskej Amerike a väčšie vojenské operácie po 
celom svete, najmä na Strednom východe, ktoré sa skrývajú za 
národnú bezpečnosť. Je preukázané, že nadnárodné spoločnosti 
ovplyvňujú a niekedy určujú zahraničnú politiku pod zámienkou 
„demokracie“ a šírenia „slobody“. Spojené štáty americké pro-
pagujú nespravodlivú politiku a používajú pritom nekalé praktiky 
na celom svete vrátane vyvlastnenia prírodných zdrojov, priva-
tizácie, dlhového zaťaženia, klamstiev a potláčania demokratic-
kých hnutí. Demonštruje, ako to prispieva k zhoršovaniu život-
nej úrovne v USA, k zvyšovaniu chudoby, ničeniu infraštruktúry 
a hroziacej ekologickej katastrofe. Za všetky ostatné jedna cha-
rakteristika nemenej známeho aktivistu a spisovateľa: „Kniha 
Tvár imperializmu od Michaela Parentiho je čestná, silná a desivá 
zároveň. Preto ho budú nenávidieť tí, ktorí riadia Impérium, 
a  milovať ho  budú ľudia, ktorí hľadajú pravdu uprostred smrad-
ľavej kopy odpadu západnej propagandy. Táto kniha bude predo-
všetkým jasná iskierka nádeje pre miliardy mužov, žien a detí, 
ktoré práve v tejto chvíli bojujú o holé prežitie a bránia sa proti 
americkému Impériu a proti všetkým obludným tváram a maskám 
imperializmu,“ napísal Andre Vltchek, autor knihy Západný teror. 

(red)

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

lebofi coizmami, za srdcervúce 
obrázky z kábulského letiska, za 
pôrody Afganiek v evakuačných US 
Army lietadlách... Videl si v novinách 
fotku paštúnskej matky, ako podáva 

dojča cez ostnatý drôt americkému 
vojakovi? Čo s dojčaťom dotyčný 
vojak má na letisku urobiť, zostalo 
nedopovedané či skôr nedofoto-
grafované. Metál si zaslúži aj Ústav 
matematiky a informatiky. Ak poli-
ticky a kaviarensky správne vypo-
číta, či traja, dvadsiati, alebo až dve 
tisícky Afgancov, ktorých chce vláda 
doviezť, je viac alebo menej ako 
desať Afgancov, ktorých príchod 

nám zvestovali. Musíš dať metál aj 
Klimatickej Grétke za jasnovidec-
tvo. Vo vašich CBS News to povedali 
úplne jasne. Na príčine víťazstva 
Talibanu je globálne otepľovanie. 

Ja vidím vinu úplne inde. Neposlali 
ste tam tých pravých bojovníkov. 
Zostali doma a namiesto boja sa 
zúčastnili na zisťovaní portálu 
YouGov, proti akému zvieraťu by si 
trúfl i bojovať a zvíťaziť bez zbrane. 
Len tak, s holými rukami. Poteším 
Ťa, Briti boli o desať percent zbabe-
lejší ako Američania. V boji s potka-
nom a mačkou domácou by vyhralo 
sedemdesiat percent hrdinov. 

Proti gunárovi a malému psíkovi 
by víťazne zabojovala menej ako 
polovica Britov, vyše polovica Ame-
ričanov. Tridsiatim percentám by 
nerobilo problém poraziť orla, dvad-

siatim buldoga, šimpanza, kobru 
kráľovskú a vlka. Keby si poslal do 
Afganistanu len tých desať percent 
statočných mužov, ktorí si veria, že 
holými rukami zlikvidujú krokodíla, 
gorilu, leva a slona, víťazstvo by 
bolo naše. Nehovoriac o piatich per-
centách, ktorí by sa smelo postavili 
medveďovi grizlymu...

Zákernosť Talibov bola v útoku 
počas dovoleniek. Vaši Rambo I., 

Rambo II., Rambo III. a Sedem sta-
točných, James Bond za Angličanov, 
Old Shatterhand za Nemecko, dobrý 
vojak Švejk za Čechov, Lúdas Matyi 
za Maďarov – všetci boli vyvalení 
na fl oridských plážach hneď vedľa 
našich politikov. Ani náš špecialista 
na boj v horskom teréne a jasky-
niach Pacho z Hýb nemohol dôjsť. 
Nemal očkovací pas, nepustili ho do 
lietadla. Nie je ešte všetkým dňom 
koniec. Keď dôjdeš, naštudujeme 
si fi lm Horúce strely a pôjdeme 
bojovať my veteráni osobne. Dones 
z domu hamburgery, ja zoberiem 
frndžalicu, potúžime sa a vyprášime 
Talibov z Bagramu. Zbrane, lietadlá 
a vrtuľníky nemusíš brať, nechali ste 
ich tam dosť. Na Tvoj skorý príchod 
sa teší

Milan ČASNOCHA MIKŠ

Rýchlo a zbesilo alebo hrdinský útek spod Hindúkušu

Milý Donald,
ďakujeme Ti, že sme sa mohli 

zúčastniť na hrdinskom úteku 
vašich a našich vojenských jed-
notiek z Afganistanu v štýle fi lmu 
Rýchlo a zbesilo. Verím, že keď 
budeš opäť ofi ciálne prezidentom, 
vyznamenáš Medailami cti niekto-
rých našich vojakov a politikov 
s modrými knižkami. Na revanš. 
Vaša piata kolóna dislokovaná 
u nás Ti rada poradí, koho oceniť. 
V prvom rade novinárov mien-
kotvorných denníkov a televízií. Za 
ich výkony pri opisovaní chaotic-
kého úteku ako cieľavedomej eva-
kuácie po víťaznom dvadsaťroč-
nom boji. Za zdôvodnenia porážky 

Na tohtoročný august nebudú milovníci slovenského 
výtvarného umenia spomínať v dobrom. Nie preto, že sa už 
bez očkovania nedostanú do výstavných sál a galérií, ale 
pre obrovské straty, ktoré utrpelo.

Hneď  prvý augustový deň  natiahla nad kráľovstvom 
kresby, maľby, plastiky a dizajnu čierne súkno jedna 
z vedúcich osobností teórie a histórie výtvarného 
kumštu Klára Kubíková. Piešťanská rodáčka, manželka 
akademického sochára Štefana Kubíka opustila toto už 

skutočne „slzavé údolie“ vo veku sedemdesiatšesť rokov. A len čo sa leto roka 
2021 prechýlilo k smutnej jeseni, šokovala priaznivcov  výtvarného diania u nás 
správa o nečakanom skone jeho v súčasnosti azda najrešpektovanejšieho 
vedca, profesora Ľudovíta PETRÁNSKEHO, ktorý  na večnosť odišiel akurát 
v deň svojich menín vo veku sedemdesiatsedem rokov. Bývalý rektor Vysokej 
školy výtvarných umení v Bratislave a dekan Fakulty architektúry Slovenskej 
technickej univerzity (dnešnej FAD STU) patril medzi výrazné osobnosti 
kultúrneho života na Slovensku. Bol kurátorom či spoluorganizátorom mnohých 
výstav a podujatí. Rešpekt si získal dôverným poznaním takmer každého, kto 
sa pohyboval a niečo znamenal na scéne slovenského výtvarného umenia, 
najmä však ako fundovaný, kultivovaný a rešpektovaný kritik a autor rozsiahlych 
profi lových monografi í aj teoretických publikácií – v nedávnych rokoch napríklad 
povedzme o bratoch Hložníkovcoch alebo fundamentálnou prácou o dizajne.

Rodák z Brezna (november 1943) absolvoval štúdium na Katedre dejín 
umenia KU v Prahe, tiež na univerzite v Heidelbergu a postupne sa profi loval 
ako mimoriadne disponovaný a rozhľadený umenovedec. Umelca a jeho dielo 
vedel nielen ohodnotiť, ale aj originálne interpretovať. Tejto svojej prospešnej 
a činorodej práci sa so zaujatím venoval vyše polstoročia. So zaujatím, ktoré 
sa podpísalo aj na jeho zdraví a podpísalo sa aj na jeho skone v stredu 25. 
augusta 2021. 

Česť jeho práci a pamiatke! Emil SEMANCO

 Veľké straty v umeleckom kumšte

Chvála imaginatívnych snov a tvorivej fantázie

Akákoľvek výtvarná technika má 
svoje zákonitosti, ale fundament je 
kresba. Kto nevie kresliť, nemôže byť 
ani maliarom, ani kolážistom. Spra-
vidla k majstrom koláží patrili a patria 
tvorivé osobnosti. Popredný kolážista 
Emil Semanco, starosta Umeleckej 
besedy slovenskej, o Packovom zaľú-
bení do tejto techniky napísal: „Prvým 
dúškom bol Bartfay. Myslím si, že sme 
Tibora hltali každý osve a po svojom, 
ale s vedomím a pochopením jeho 
životného kréda: ‚Kameňa a človeka sa 
treba najskôr dotýkať srdcom až potom 
rukami.‘“  Štefan Packa dodáva: „V čase, 
keď som spolupracoval s denníkom Hlas 
ľudu, som sa zoznámil s výtvarníkom 
Jozefom Šturdíkom. V tom čase som po 
kolážach viac-menej pokukoval, obdivo-
val majstrovský fortieľ každého, kto sa 
im venoval. Obdivoval som Šturdíkove 
kresby, ktoré doviedol do dokonalosti, 
i jeho štýl bol rozoznateľný.“

■ INŠPIRÁCIE VERŠOV
Majstra Šturdíka preslávili ilu-

strácie, bohatá prepracovaná, štýlovo 
čistá kresba v básnických zbierkach J. 
Lenka, A. Plávku, I. Kraska, P. Horova, 
V. Reisela či V. Mihálika. „Zistil som, že 
umenie nielen zušľachťuje, ale najmä 
spája. Všímal som si úsilie tvorcov, ako 

Spisovateľ, podpredseda Spolku slovenských spisovateľov Peter Mišák v autorovej novinke PreSvetloVanie odkazuje na vrcholiaci Packov (75) „rok 
v znamení jeho jubilea“. Knihu básní a koláží zo žilinského vydavateľstva Georg Juraja Štefuňa uviedli v záhrade domu Rázusovcov v Liptovskom 
Mikuláši-Vrbici. Zároveň otvorili výstavu koláží Štefana Packu Chvála zablúdených snov. 

Štefan PACKA oslávil  jubileum obrazobásňami aj autorskou výstavou koláží

LACO HÁMOR – Foto: Ján SVIDROŇ

úradník ONV v Seredi, mi našiel učňák 
v Tatrách.“  

Pre Packu boli najmenšie veľhory 
sveta nepobozkanou nevestou,  lebo 
„kukuričiar“ z nív nevedel, do čoho 
ide. A pokým si požičal prvú maliar-
sku paletu, pretieklo horskými bystri-
nami veľa vody. S plnou vážnosťou 
si uvedomil zmysel slov „máme veľa 
kilometrov času“. A v tomto slede 
udalostí vnímal naplno tatranské 
končiare i ľudí, čo  tam po stáročia 
žijú. „A deti po porážke zimy / veselo 

prirodzene kombinujú výtvarné techniky, 
aby dosiahli potrebnývýraz. Postupne 
som získal aj prvé skúsenosti, vytvoril 
som prvé koláže.“

Packova cesta k výtvarnej tvorbe 
viedla cez poéziu, básne. Z Dolniakov 
sa ešte v učňovských rokoch dostal 
do Vysokých Tatier, ktoré sa mu stali 
osudnými. Formovala ho kuchyňa. V tej 
treba mať  nemálo fantázie. Mal sa stať 
gastronomickým špecialistom, a nielen 
výtvarníkom či poetom. V jeho prípade 
služba v hotelierstve je významným 
krokom k poznávaniu „farieb“ tvorivého 
úsilia. Semanco nachádza v Š. Packovi 
„básnika s každým pohladením tatran-
skej žuly...“

■ TVORIVÉ ZRENIE
Štefan Packa je akoby zhmotne-

ním známeho príslovia: „Pomaly chlapci 
rastú.“ Dozrieval postupne, tak ako to 
v živote chodí. Stretnutie s básnikom 
Jankom Silanom vo Važci ho poznačilo 
doslova a do písmena. Stále bol i vďaka 
profesii, ku ktorej, ako sám vraví, pri-
šiel náhodou, zhodou okolností s inými 
ľuďmi. „Mal som na výber, buď pokra-
čovať v škole ešte do deviatky, alebo 
ísť do učenia. Ale o tom, do akého, 
už rozhodovali tabuľky a spoločen-
ská objednávka. Našťastie, môj otec, 

hrajú na píšťalky / ždiarskych plotov.“
Emil  Semanco už pred časom o Pac-
kovom tvorivom aj ľudskom profi le – 
o vášni tvoriť slovom aj obrazom – napí-
sal: „Obraz a slovo sa najprv nepokojne  
mrvia a preosievajú, ako keď sa má 
oddeliť zrno od pliev. A potom sa mlátia 
a melú – aj medzi sebou – neraz hla-
va-nehlava. Modriny, driny. Muky múky, 
lepidlo z cesta cesty. Bez práce nie sú 
koláže...“

■ DVOJ- A VIACTALENTY
Peter Mišák, dlhoročný editor, 

najmä začínajúcich literátov, si myslí, 
že „naša kultúra, umelecká pospolitosť 
je bohatá na dvojdomých autorov“. Ale 
potom stojí za povšimnutie Packov tretí 
aspekt umeleckého bytia – gastronómia. 
Dokazuje, že i v jej objatí rastú tvoriví 
majstri s autorskou licenciou. Lebo stále 
platí: „Láska ide cez žalúdok.“ Všadeprí-
tomná ponuka chutných jedál predsa je 
tu pre ľudí a budí chuťové bunky aj tým 
známym, ktorých človek s kuchárskou 
čapicou postretne. A opantá aj najpopu-
lárnejších – celebrity. 

Packa v bohato ilustrovanej knihe 
Tatry na tanieri sa na „známosti“ roz-
pamätáva a hľadí z nevšedného uhla 
pohľadu. Príbehy s vynikajúcimi recep-
tami chatárov, hotelierov, šéfkuchárov, 

majstrov svojho remesla, kulinárov, 
ako aj prominentných hostí. A tých 
jeho kuchárskych literárnych i gurmán-
skych bestsellerov je požehnane... 

■ SVETLO PRIATEĽOV
Obrazobásne z knihy  PreSvetlo-

Vanie sú tiež medailami pre priateľov 
a medailónikmi o priateľstve. K jeho 
priateľom okrem iných patril horolezec, 
cestovateľ, geograf a spisovateľ Franti-
šek Kele. Po nečakanej smrti legendár-
neho horského nosiča Laca Kulangu 
si Štefan zapísal: Skalnatou dolinou 
/ kĺže sa Lacov tieň... Ale sú v nej aj 
svetielka Maše Haľamovej, Etely Farka-
šovej, uhlíky podnetov Tibora Bartfaya, 
poetického druha Jozefa Daníka, aj 
presné úsudky žurnalistického investi-
gatívca Vlada Donnera: „Je to vzácna 
symbióza písaného slova a jeho vyjad-
renia obrazmi. Jeho koláže imponujú 
spontánnosťou, úprimnou výpoveďou 
o človeku súčasnosti. Nemožno im 
uprieť kultivovanosť, zaujímavý nápad 
a nie menej zaujímavé stvárnenie myš-
lienky.“ Obrazobásne sú experimentom, 
kde hlavnú rolu nehrajú ani obrázky, ani 
maľba, ani napísané slová. „Impulzy, 
rezonujúce v Packových kreáciách, 
nútia človeka premýšľať o základných 
hodnotách ľudského života, rozširujú 
repertoár vlastných poznatkov, nazna-
čujú východiská a zohrávajú významnú 
úlohu pri poetizácii výtvarného ume-
nia,“ uviedol v bulletine k výstave 
V. Donner. 

V ateliéri v Rázusovie dome, kde 
je autor novej knihy koláží a poézie 
správcom, aktuálne pracuje na nových 
kolážach zo série venovanej mestám 
Európy. A vystavuje stoštyridsať koláží 
v dvoch mestách súčasne – v Liptov-
skom Mikuláši a v Martine.

H U M O R E S K A

N E K R O L Ó G

Uvedenie najnovšej knihy obrazobásní 
Štefana PACKU (vpravo) poctili aj jeho

j j y

priatelia a známi, medzi inými tiež he-
rečka a spisovateľka Milka ZIMKOVÁ
p , ý
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Z O  Ž I V O T A  M A T I C E  S L O V E N S K E J

Matičné kroje s filmovými prí-
behmi. S týmto posolstvom ste 
reprezentovali našu ustanovizeň 
na Slovenskom dni kroja v Ban-
skej Bystrici v Deň Ústavy SR. 
Dali vám naše šatničiarky sku-
točne filmové kroje?

- Vybrali sme naozaj výnimočné 
kroje, ktoré kedysi šatnica vyslala 
do slovenských filmov Kubo, Dob-
rodružstvo pri obžinkoch, Ženský 
zákon, Škriatok a Kamenný chodní-
ček. Veď ešte majú v živej pamäti 
režiséra Karola Zachara, ktorý si 
požič iaval celé kostýmové výpravy. 
Aj krátke ukážky z filmov počas 
prehliadky na pódiu to dokazovali. 
Málokto vôbec vedel, že máme 
takéto unikáty.

aj Detvy. Šatnica MS uchováva nielen 
tieto krojové súčasti, ale aj storočné 
scenáre divadelných hier. Nikoho 
neprekvapí, že je medzi nimi Ženský 
zákon.

■ ZACHAR A ŠATNICA
Režiséra Karola Zachara si šat-

ničiarky veľmi dobre pamätajú. V šat-
nici bol ako doma a zvlášť mal rád 
kroje z Moravského Lieskového. Tie 
predviedli Simona Adzimová a San-
dra Vavrečková, ktoré sa objavili 
v rozprávkach Škriatok z roka 1974 
a Kamenný chodníček z roka 1985.

Na Slovenskom dni kroja spojila 
Matica slovenská kultúru s históriou 
i literatúrou a folklór s osvetou. Aby 
sme si my Slováci a Slovenky uve-
domovali bohatosť dejín slovenského 
národa, ktoré sú so 158-ročnou his-
tóriou národnej ustanovizne ako dve 
spojené nádoby.

Šatnica MS zaujala na Slovenskom dni kroja v Banskej Bystrici

s Marekom NEMCOM, podpredsedom Matice slovenskej

Štvr tý ročník Slovenského dňa kroja, k tor ý pr vého septembra 2021 v Banskej Bystr ici organizoval 
týždenník Slovenka, obohati l i  mat ič iar i naozaj mimoriadne. Hoci si so sebou pr iviezl i  t radičné kroje 
zo Šatnice MS z Mar t ina, netancovali ani nespievali v nich. Divákom predstavil i  ich f i lmové pr íbehy.

Opäť znelo fi lmové: Jožko, a nožík máš?

Matičné kroje s pútavými  fi lmovými príbehmi

Text a foto: Veronika GRZNÁROVÁ

Text a foto: Veronika GRZNÁROVÁ

Slávnu herečku a o nič menej 
slávnejšiu matičiarku Evu Kristinovú 
si všetci pamätáme z Kuba, Kamen-
ného chodníčka či zo Škriatka. No 
videli ste naživo kroje, ktoré v týchto 
filmoch nosili naši herci? Vďaka 
Matici slovenskej si ich prezreli náv-
števníci Slovenského dňa kroja na 
Deň Ústavy SR. Zaskveli sa aj kroje 
zo známych filmov Dobrodružstvo pri 
obžinkoch a Ženský zákon. Pre tých, 
ktorí nestihli prehliadku krojov na 

pódiu, priniesli matičiari kostýmovú 
výpravu v obrazoch.

Filmové rarity z matičnej šat-
nice si obliekli traja mladí matičiari 
a tri mladé matičiarky. Pozadie, ako 
sa do filmov dostali celé kostýmové 
výpravy zo Šatnice MS, priblížil pod-
predseda MS Marek Nemec v roz-
hovore s moderátorom Romanom 
Bombošom.

■ KULTOVÝ KUBO
Kultový film Kubo z roka 1965, 

ktorý patrí do zlatej klenotnice slo-
venskej kinematografie, sa neza-
obíde bez slávnej hlášky o nožíku. 

NA POČESŤ LETCOV SNP

Pod záštitou pr imátorky 
Zvolena L. Balkovičovej organi-
zujú mladí matič iar i ďalší ročník 
Behu na počesť letcov SNP pri 
ich pamätníku v Zolnej, a ako 
majú vo zvyku, dali mu aj aktu-
álnu symboliku, keďže poduja-
tie  má zač iatok  17. 9. o 17.09 
hodine a jednotlivé trate  majú 
dištancie 1,9 (hobby) a 4,4 ki lo-
metra pre mužov a ženy. 

KURUCI DO ZBRANE 

Predstavením matičných 
divadelníkov pod názvom 
Kuruci, do zbrane sa 10. sep-
tembra 2021 pred DK vo Vra-
nove nad Top ľou uskutočnila 
ďalšia spomienka na sedliacke 
povstanie z roka 1831, k to-
rému MS venuje v tomto roku 
zvláštnu pozornosť. Spomien-
kové akcie na „cholerovú rebé-
l iu“ vyvrcholi l i 11. septembra 
popoludní výstupom k Pamät-
níku ro ľníckej vzbury na vrchu 
Furča nad obcou Haniska.

SNEMOVANIE V ČELOVCIACH
Koncom augusta uskutoč -

ni l i  VZ matič iar i v Čelovciach. 
Na ich sneme sa  zúčast-
ni l  podpredseda MS Marek 
Hanuska a ako hos ť  starosta 
obce Ján Petroch. Po otvo-
rení VZ a kul túrnom programe 
rokovanie viedol predseda 
Dušan S ľúka, k torý informoval 
prítomných o č innosti  a hos-
podárení za predchádzajúce 
štvorročné obdobie. Prítomní 
ho opäť  zvol i l i  do čela MO, t iež 
č lenov výboru a DV. Po roko-
vaní pr ipravi l i  špor tové sú ťaže 
a  prezentáciu hasičskej tech-
niky.  

SLOVENSK Á HLAVA X XI I

Stály spolupracovník  SNN 
a garant rubr iky Ako bolo, čo 
bolo v našom dvojtýždenníku 
publ ic ista, l i terát a dramatik 
Peter Valo obohati l  po takmer 
troch desa ťroč iach  knižný trh 
druhým vydaním svojej úspeš-
nej knihy Zabíjal som štát, 
k torá štýlom  „veselo o smut-
ných veciach“ pr ibl ižuje osudy 
slovenských vojakov, najmä 
letcov,  počas druhej sveto-
vej vojny aj s „dozvukmi“ po 
nej. L i terárna kr i t ika o tomto 
románe mieni, že je to sloven-
ská Hlava XII. 

CENA MARTINA BENKU

SNM  v Mar tine-Múzeum 
Mar tina Benku a Fond vý tvar-
ných umení – Správa pozosta-
losti  Mar tina Benku pr ipravi l i 
9. septembra spomienkovú 
slávnos ť  na tohto národného 
umelca pr i  prí leži tosti  133. 
výroč ia jeho narodenia spo-
jenú s odovzdávaním Ceny 
Mar tina Benku za roky 2019 
a 2020. Medzi laureátmi je aj 
mladý talentovaný č len Ume-
leckej besedy slovenskej 
Vladimír Vakov z Považskej 
Bystr ice.

V ÝNIMOČNÁ V ÝSTAVA

S týmto prívlastkom pred-
stavuje Tatranská galér ia 
v Poprade obrazy  českého 
umelca Otakara Štáf la s tat-
ranskými motívmi a dielo Ivora 
Mihála Fauna Tatier od 17. sep-
tembra vo Vile Flóra v Starom 
Smokovci.

Pripravuje Emil SEMANCO

M A T I Č N É  D E P E Š E

N A  S L O V Í Č K O 

F O T O R I P O R T

Divákov ste ohúrili aj pobavili. 
Jožko v úlohe Kuba si vraj dokonca 
priniesol nožík...

- Keďže išlo o filmové kroje, 
f ilmovo sme ich aj predstavili. Áno, 
mladý matič iar v kroji z Kuba bez 
váhania vytiahol rybičku. Diváci na 
to reagovali pozitívne, hoci tento 
kroj nenosil priamo Jozef Kroner, 
ale iný filmový mládenec. Dnes už je 
pomerne ťažké urč iť, ktorý kroj nosil 
ktorý herec č i herečka, keďže vo fil-
moch ich mala šatnica desiatky.

Aké je to stáť na pódiu či 
v živom vstupe RTVS a hovoriť 
ľuďom o desaťročia starej slo-
venskej histórii, ktorá sa pretína 
s Maticou slovenskou?

- Všetci autori spomenutých 
scenárov mali svoj osud spojený 
s Maticou slovenskou. Ján Palá-
rik bol spoluzakladateľom Matice 
slovenskej, diela Jozefa Hollého 
vydávala Matica, Ferko Urbánek bol 
prvým predsedom Miestneho odboru 
MS v Trnave a matič iarom bol aj 
Jozef G. Tajovský. Pre mňa osobne 
bolo obrovskou cťou, že som mohol 
s mladými matič iarmi reprezentovať 
Maticu slovenskú pred niekoľkoti-
sícovým obecenstvom. Živý vstup 
RTVS bol náročnejší, no pocity boli 
jedinečné. Som hrdý, že som súčas-
ťou našej najstaršej kultúrnej usta-
novizne a že Matica slovenská zane-
chala pozitívnu stopu aj na tomto 
podujatí.

Obrazová výstava kostýmovej výpravy 
Šatnice MS v televíznych filmoch a in-

ý ý j ýp y

scenáciách v priestoroch Múzea SNP

O fi lmové predstavenie krojov sa postaral 
aj podpredseda MS Marek NEMEC.

Matičná cyklojazda 2021 sa tradične začala „pri valaške“ – Pamätníku SNP vo Zvolene. 

Živý vstup RTVS o prehliadke matičných krojov z klasických slovenských filmov

Nezabudnuteľný Jozef Kroner ho vo 
filme ukázal Aničke. „Jožko, a nožík 
máš?“ prekvapil moderátor matičiara 
Jozefa Paulenku, ktorý mal na sebe 
oblečený kroj jedného z filmových 
mládencov, kombinovaný zo súčastí 
z Horehronia, Detvy a zo Šumiaca. 
Matičiar sa zahanbiť nenechal 
a z vrecka vytiahol rybičku. A zožal 
veľký potlesk obecenstva. V mod-
rom kroji s výraznou žltou výšivkou 
sa objavil na pódiu Lukáš Konúpka. 
Azda každý na ňom rozpoznal jedi-
nečnú oblasť Piešťany, ktorú si do 

sfilmovanej veselohry Dobrodružstvo 
pri obžinkoch z roka 1968 vybral reži-
sér Karol Zachar. Ján Palárik týmto 
dielom výstižne kritizoval národné 
odrodilectvo a hlúpe povýšenec-
tvo, čo vôbec nebola náhoda. Práve 
Palárik bol spoluzakladateľom Matice 
slovenskej.

Ďalšiu veselohru od Jozefa Gre-
gora Tajovského Ženský zákon, ktorú 
sfilmovali v roku 1967, reprezento-
vali krojmi Mariana Tekelová a Peter 
Schvantner. Vo filme sa objavili kro-
jové súčasti z Horehronia, Polomky 

Z O  Ž I V O T A  M A T I C E  S L O V E N S K E J

Cyklojazda SNP odštartovala heslom: Začnite s  vysťahovaním!

Do Bystrice dorazilo vyše šesťdesiat účastníkov
Text a foto: Ondrej BARANEC

Niet  S lováka,  k to r ý  by  neve -
de l  o  na jväč šom ozbro jenom 
v ys túpení  p ro t i  f aš i s tom –  o  S lo -
venskom národnom povs t aní . 
Hneď  s i  ho  a j  spá jame Banskou 
Bys t r i c ou  a  t amo jš ím Múzeom 
SNP.   Mat i c ou  o rgan izovaná 
Cyk lo jazda SNP má p r ipomína ť 
t ú to  h rd inskú  kap i to lu ,  k to rou  
sme sa  p r i da l i  na  s t ranu  v í ťazov 
v  d r uhe j  svetove j  vo jne,  a  ved ie 
mies t ami ,  kde  bo je  v  SN P p reb ie -
ha l i .  O bc e S l iač ,  H ronsek ,  V lka -
nová  a  Badín  sú  a j  m ies t a  zas t á -
vok  a  p ie tnych  ak tov  na  t rase 
cyk lo jazdy,  k to rá  sa  už  t rad ične 
zač ína   „ p r i  va laške“  –  Pamät -
níku  SN P vo  Zvo lene.  Nebo lo 

to  inak  an i  na  8 .  ročníku,  na 
k to r ý  v y raz i l i  mat ič i a r i  a  bý va l í 
vo jac i  z  Ún ie  vo jnov ých ve te -
ránov.  Tohto ročná  cyk lo jazda 
sa  zač ína la  svo jsk y.  Nahráv -
kou  z  p r vého v ys ie lan ia  S lo -
bodného  v ys ie lača s  p re javom 
v y z ý va júc im k  povs t an iu  a  hes -
lom k  nemu:  „ Z ačn i te  s  v ys ťa -
hovaním! “  Au tent i ck ý  dokument 
má lokoho necha l  ch ladným. 
Ľudová hudba Hr uška  z  H r u -
šova  sp r í j emňova la  dve  h lavné 
zas t ávk y  vo  Zvo lene  a  v  Badíne. 
S lovenskú  š t á tnu  hymnu hra l i 
t ak ,  a ž  sa  ľuďom t i s l i  s l z y  do 
oč í .  P ravda že,  zazne l  a j  mat ičný 
hymnus Kto  za  p ravdu ho r í , 
k to r ý  v yp revádza l  pe lo tón  cyk-
l i s tov  na  c es tu  k  Banske j  Bys t -
r i c i .  O  bezpečnos ť  j a zdc ov  dba l 
po l i c a jný  sp r ievod.  A  a j  keď  v ia -
c e r ých  pôvodne p r ih lásených 
zmie t la  nepr iazn ivá  p redpoveď 
počas ia ,  do  „ s rdc a  Povs t an ia“  
do raz i l o  v yše  šes ťdes ia t   cyk l i s -
tov  všetk ých  vekov ých  ka tegór i í .
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Z O  Ž I V O T A  M A T I C E  S L O V E N S K E J

18. septembra
– pred sedemdesiatimi pia-

timi rokmi sa narodil politik Dušan 
Čaplovič (1946); exminister školstva 
a poslanec pracoval pôvodne ako 
archeológ, bol tiež podpredsedom 
Smeru

–  pred šesťdesiatimi piatimi 
rokmi sa narodil hokejista Peter 
Šťastný (1956); člen Siene slávy 
NHL a IIHF, ktorý reprezentoval Čes-
ko-Slovensko, Kanadu a Slovensko, 
bol druhým najproduktívnejším hrá-
čom NHL osemdesiatych rokov 20. 
storočia

19. septembra
– pred sto tridsiatimi rokmi 

zomrel fyzik, matematik a vyná-
lezca Jozef Maximilián Pecval 
(1807 – 1891); je považovaný za 
zakladateľa modernej optiky

21. septembra
–  pred šesťdesiatimi piatimi 

rokmi sa narodil publicista Jerguš 
Ferko (1956 – 2001); pôsobil ako 
člen Výboru Matice slovenskej, spo-
luzakladal spolky Združenie sloven-
skej inteligencie „Korene“, Klub za 
pravdivý obraz Slovenska, Združenie 
slovenských novinárov, Iniciatíva za 
zvrchované Slovensko či Kongres 
slovenskej inteligencie

–  pred šesťdesiatimi rokmi sa 
narodil politik Jozef Burian (1961); 
jedno funkčné obdobie pôso-
bil ako štátny tajomník ministerstva 
práce

22. septembra
– pred dvesto desiatimi rokmi 

sa narodil národný buditeľ, evan-
jelický kňaz, básnik a jazykove-
dec Michal Miloslav Hodža (1811 
– 1870); reprezentant sloven-
ského národného hnutia, člen 
trojice Štúr – Hurban – Hodža

23. septembra
–  pred šesťdesiatimi piatimi 

rokmi sa narodil prozaik, publicista, 
literárny kritik a prekladateľ Igor 
Otčenáš (1956); držiteľ Ceny Ivana 
Kraska za literárny debut roka 1991 
a prémie Literárneho fondu za pre-
klad diela Hannah Arendtovej Pôvod 
totalitarizmu v kategórii vedeckej a 
odbornej literatúry za rok 2018

– pred štyridsiatimi rokmi 
sa narodil hokejista Tomáš 
Surový (1981); odchovanec Banskej 
Bystrice hrával v NHL i KHL

25. septembra
– pred sedemdesiatimi rokmi sa 

narodil operný spevák Peter Dvorský 
(1951); na začiatku osemdesiatych 
rokov bol ofi ciálne zaraďovaný do 
štvorice najlepších tenoristov sveta 
vedľa P. Dominga, L. Pavarottiho a J. 
Carrerasa), vystupoval vo Veľkom 
divadle v Moskve, vo viedenskej Štát-
nej opere, v milánskej La Scale, lon-
dýnskej Covent Garden a inde

26. septembra
– pred dvadsiatimi piatimi rokmi 

zomrel literárny vedec, teoretik, histo-
rik, prekladateľ a pedagóg Ján Štev-
ček (1929 – 1996); autor televíznych 
adaptácií literárnych diel, prekladateľ 
z francúzštiny, editor a redaktor via-
cerých odborných zborníkov

29. septembra
– pred šesťdesiatimi rokmi 

sa narodil prozaik, scenárista a 
publicista Dušan Taragel (1961), 
dnes textár v reklamnej agentúre v 
minulosti napísal diela Rozprávky 
pre neposlušné deti a ich sta-
rostlivých rodičov – preložené do 
šiestich jazykov, ďalej Sekerou a 
nožom, Roger Krowiak alebo Sex 
po slovensky

Ľudovít KUSAL

Matičiari sa znova pochlapili

Matičný stánok zaujal ponukou kníh

V Budimíre odhalili pamätnú tabuľu osloboditeľom

Národnému výstupu na Pustý hrad pri Zvolene prialo počasie

Obec Budimír v spolupráci so Záuj-
movým odborom regionalistiky Matice 
slovenskej zorganizovali 29. augusta 
tohto roka pri príležitosti sedemde-
siateho piateho výročia oslobode-
nia obce slávnostný akt odhalenia 
pamätnej tabule na budove obecného 
úradu.  Vojská 318. horskej streleckej 
divízie 18. armády 4. ukrajinského 
frontu sovietskej armády oslobodili 
Budimír spod fašistického jarma 19. 
januára 1945. Situácia okolo pandé-
mie COVID-19 však nedovolila zorga-
nizovať podujatie v skoršom termíne, 
ale napriek tomu nadišla slávnostná 
chvíľa, keď si mnohí tunajší obča-
nia prišli uctiť pamiatku  našich 
osloboditeľov. Tabuľu slávnostne 
odhalili starosta obce Vojtech Staňo 
a podplukovník Alexander Zado-
rožnyj, zástupca pridelenca obrany 

v ktorom vtipnými scénkami priblí-
žila našu históriu a jej osobnosti. 
Divákov zaujali aj sokoliari zo sku-
piny sv. Bavona, ktorá pôsobí pri 
Základnej škole Maximiliána Hella 
v Štiavnických Baniach. Žiaci tejto 
školy znova ukázali, že to s ope-
rencami vedia. Návštevníci Pustého 
hradu sa zastavovali aj pri stánku 
Matice slovenskej, ktorá je už dlho-
ročným spoluorganizátorom tohto 
obľúbeného turistického podujatia. 
Bohatá bola najmä ponuka kníh od 
povestí až po odborné publikácie. 
Zalistovať v nich si účastníci mohli 
pri rezkých nôtach trojice ľudových 
muzikantov. Vlani bola súčasťou 
výstupu Kráľovská svadba na Dol-
nom hrade. Tohto roku sa toto 
divadelné predstavenie pod holým 
nebom rozhodli ponúknuť návštev-
níkom Pustého hradu už o týždeň 
skôr. Či to bolo šťastné rozhodnu-
tie, ukáže čas.

Text a foto: Jana GEŠPEROVÁ

Text a foto: Jozef SLIACKY

ním Miroslava Gešpera, člena výboru 
MS a člena výboru ZO SZPB Vranov 
nad Topľou 1. K dôstojnej atmosfére  
prispeli aj mladí vlajkonosiči odetí 
v dobových hasičských uniformách. 
Podujatie obohatilo tiež vystúpenie 
mladého heligonkára a prednes básní 
v slovenskom i ruskom jazyku. 

ČITATEĽSKÁ  SÚŤAŽ
V SNN č. 17/2021 sme sa venovali našim športovcom na LOH v Tokiu a pýtali sme sa, koľko medailí si 
odniesli z krajiny vychádzajúceho slnka.  Správne odpovedali tí naši č itatelia, ktorí uviedli, že slovenskí 
reprezentanti v jednotlivých disciplínach na LOH v Tokiu pre Slovensko vybojovali štyri medaily – jednu 
zlatú, dve strieborné a jednu bronzovú. Spomedzi správnych odpovedí sme vyžrebovali týchto výhercov: 
Zuzana Múčková, Piešťany; Milan Slávik, Žilina; Juraj Babčo, Pezinok.
● Matica slovenská vyhlásila a slávi tento rok ako Rok Alexandra Dubčeka. Kde sa tento populárny 
bývalý politik pred sto rokmi narodil?
Svoje odpovede posielajte na redakčné kontakty aj elektronicky našej administrátorke Ľubici Rišiaňovej do 
vyjdenia ďalšieho čísla matičného dvojtýždenníka.

Pandémia hlboko 
zasiahla do realizácie matič -
ných projektov a mnohé 
sa len veľmi ťažko rozbie-
hajú. Oblastné pracovisko 
a Miestny odbor Matice slo-
venskej v Hrušove úzko spo-
 lupracujú s Hontiansko-ipeľ-
ským osvetovým strediskom 
Veľký Krtíš a spoločne pri-
pravujú niekoľko projektov. 

V oblasti výchovy mládeže 
a budovania vzťahu k tradí-
ciám už vlani zorganizovali 
skúšobný ročník letných 
táborov Hontiansky keľav-
ník, ktorý bol úspešný, ale, 
žiaľbohu, predčasne ukon-
čený práve pre pandemické 
opatrenia. Po skúsenostiach 
a praktických, najmä termí-
nových úpravách sa už tento 
rok organizátori pripravili 
dôkladnejšie. Tábor usku-
točnili v dvoch turnusoch 
v júli a auguste. Účastníci 
z okresného mesta, okoli-
tých dedín, medzi ktorými 
sa našli i deti z iných miest 
prázdninujúce u starých 
rodičov, dochádzali do Hru-
šova každý deň z Veľkého 
Krtíša a spoznávali tradičné 
činnosti na dedine a súvi-
siace činnosti. Deň odevu 
bol zameraný na spôsoby 
tvorby tradičného odevu od 
pestovania a spracovania 
konôp, po pradenie, tkanie, 
vyšívanie, paličkovanie.  
Zakončený bol prehliadkou 
krojov v Ľudovom dome. 
Deň dreva deti využili na 
spoznávanie regionálnych 
drevín, spôsoby ich vy-
užitia a opracovania najmä 
v ľudovom staviteľstve. Deň 
chleba a zeme bol v znamení 
prác pri zbere obilia, ruč -
nom mlátení, využití slamy 
na výrobu tradičnej krytiny 
a ukončený bol ukážkou 
pečenia v kamennej peci 
a ochutnávkou tradičných 
hrušovských lepníkov. Via-
cerí si vyskúšali spraco-
vanie hliny a kameňa, spô-
soby používania v tradičnej 
architektúre. Na návšteve 
penziónu U bylinkárky spo-
znávali druhy liečivých 
bylín a možnosti ich vy-
užitia v ľudovej medicíne. 
Počas Dňa kovov sa obozná-
mili s prácami v  kováčskej 
vyhni, pozreli si zariadenie 
pálenice, expozíciu stabil -
ných motorov, roľníckeho 
náradia,  starých traktorov, 
výstavu hasičských prilieb 
a techniky. Záverečným 
bol Deň Hontu s výstupom 
na vyhliadku na Prášnom 
vrchu, odkiaľ možno vidieť 
nielen hrušovské lazy, ale aj 
celý región Hontu. 

Ján BRLOŠ

Dni tradícií

pri veľvyslanectve Ruskej federácie 
v SR. Medzi vzácnymi hosťami boli 
aj predseda ZO regionalistiky MS 
Anton Meteňko, členka Ústrednej 
rady SZPB Monika Gergeľová a iní 
významní hostia. Pietny akt klade-
nia vencov a čestnú stráž zabezpečil 
Hencovský oddiel Gvardija pod vede-
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P R I P O M Í N A M E  S IO Č A M I  M A T I Č I A R A

 Centrum remesiel ÚĽUV Bra-
tislava, Ústredie ľudovej umeleckej 
výroby, zorganizovalo už 8. ročník 
súťaže V krajine remesiel. V Oravskej 
Jasenici zo všetkých kategórií majú naj-
bližšie k téme Pletky s pletivami, a tak 
tamojšie matičiarky  pripravili tvorivé 
dielne zamerané na výrobky zo šúpolia. 
Štyri práce zaslali do súťaže – hudob-
níka Terezky Hvolkovej vo vekovej 
kategórii 8 – 10 rokov a trojicu „šupolia-
čikov“ v kategórii 11 – 14 rokov: Pastie-
rika Júlie Matiso vej, pilčíka Kristíny Bri-
sudovej a drevorubača Emy Žofajovej.

Skromne si mysleli, že ich úsilie je 
márne, a tu prišlo nečakané povzbude-
nie. Všetky štyri práce detí z Oravskej 
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Príťažlivé výtvory detí  z Oravskej Jasenice

Úspech V krajine remesiel
Eva MATISOVÁ, predsedníčka MO MS v Oravskej Jasenici

Jasenice, ktoré sa zapojili do nevšed-
nej súťaže, sa dostali na pomyselný 
stupienok víťazov. Výsledok potešil 
všetkých – deti posmelil ďalej pokra-
čovať v ľudovej tvorbe a členky nášho 
Miestneho odboru Matice slovenskej 
v  Oravskej Jasenici zas v ďalšej práci 
s  mládežou. 

Počas Náro dného výstupu na Pustý 
hrad Matica slovenská sa ako spo-
luorganizátor prezentovala najmä 
bohatou knižnou ponukou. Tradič-
nému športovo-kultúrnemu poduja-
tiu  prvú septembrovú sobotu ten-

toraz prialo aj počasie a tí, čo sa 
na ňom zúčastnili, sa priam kúpali v 
lúčoch slnka.

V kultúrnom programe sa 
predstavila skupina Via Historica 
s pásmom Od Sama po Jánošíka, 

Slávnostná atmosféra odhalenia pamätníka osloboditeľom v Budimíre.

Ani sa nechcelo veriť, že toto sú výtvory detičiek – pastierik a pilčík z kukuričného šúpolia.


